
КЕЛІСПЕЙТІН КЕСІМ
Шынында, Орталық Азия елдері, соның ішінде 

санкцияның қауіп т�нуі мүмкін екені жайлы ха бар-
лар бүгін шыққан жоқ. Мәселен, былтыр нау рызда 
Британ Парламентінің мүшесі Маргарет Ходж 
Қазақстан мен )зербайжан елдері «Ресейді қол-
дайды» деп мәлімдеп, қос мемлекетке санкция салу 

туралы бастама к�терген болатын. Дегенмен кәрі 
құрлық елінің Сыртқы істер министрлігі бұл та қы-
рыпты жылы жапты. Бәрі басылды дегенде, �т  кен 
айда тосыннан АҚШ Қазақстанға қайталама санк-
 циялар бойынша ескерту жасағаны хабарланды.
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ҰННЫҢ ҚҰНЫН 
ЭКСПОРТТАЛҒАН БИДАЙ ТҮСІРЕДІ

�аза�стан 	н экспорты бойынша 2007 жылы әлемде к�шбасшы атанды. Біра� жа �ан-
ды� де�гейдегі бірінші орнын небәрі �ш жыл 	стап т	ра алды. 2010 жылы Т�ркия$а жол 
беріп, екінші орын$а сыр$ыды. Б	л да зор жетістік. Алайда енді бізді &збекстан ба сып 
озатын т�рі бар. &збек а$айын б	$ан дейін т	ра�ты т�рде 	н экспорты ж�нінен әлем дік 
жетекші елдерді� «�штігіне» кіріп келген Францияны ы$ыстырды. )ажабы сол, &з бекстан 
�аза�станнан 3,5 еседей аз бидай жинайды. Сонда б	л елді� �	пия-сыры неде? Бізді� 
елімізде неге осы сала кері кетіп барады? 

ФАВОРИТТЕН АУТСАЙДЕРГЕ 
АЙНАЛМАЙЫҚ

Қазақстан 2022 жылы 22,8 миллион тонна 
астық жинады. Бұл 2021 жылғыдан 26 пайызға 
к�п. Ауыл шаруашылығы министрлігінің дере-
гінше, бұл – соңғы онжылдықтағы жақсы к�р-
сеткіш. К�рші 7збекстан былтыр қамбаға 
6,7 миллион тонна бидай жинаған. Бұл алдыңғы 
жылғыдан 6,4 пайызға артық. 

Бұл жерде оңтүстік к�ршінің еңбек �німділігі 
таңғалдырады. Мысалы, Қазақстан былтыр 

16,1 миллион гектарға бидай екті. Ал 7збекстанда 
бидай небәрі 1,4 млн гектар ғана алқаптан жи-
налады. Яғни, он есе кем. Сол себепті Қазақстан 
�збек еліне қарағанда он есе к�п астық оруы керек 
еді. Олай болмады, айырмашылық 3 еседей ғана. 
Бұдан шығатын байлам: �збек ағайын аз ғана 
жерге дән сеуіп, к�п �нім алады. Бізде астық әр 
гектардан 12,6 центнерден айналады, ал �збек-
терде орташа шығымдылық әр гектардан 65-70 
центнерден айналады.
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ҮЛКЕН ЖОЛ 
ҚАТЕЛІКТІ КЕШІРМЕЙДІ

БЕТ БЕТ
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КҮНШЫҒЫС 
ЕЛІ – ДАНАЛЫҚТЫҢ БЕСІГІ

ТҰРАҚТЫҢ АҚЫСЫ 
НЕГЕ ТҰРАҚСЫЗ? 

«�асірет пен та$дыр» романы жапон ті-
ліне аударылды. �аза� тілінен тікелей жапон 
тіліне аудар$ан – Масуджима Шигенобу. 
Жа пон тіліндегі кітапты� т	саукесері Токио-
да �тті.

Алматыда а�ылы автот	ра�ты� ба$асы 
к�терілмек.  �ала әкімі Ер болат Досаевты� 
айтуынша, к�лік тізгіндеген �ала т	р$ындары 
мен �она�тары �ыр к�йек айынан бастап т	-
ра� а�ысын жа�а тарифпен т�лей бастайды. 
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ФИЛАРМОНИЯ ПАНА СҰРАЙДЫ
Саф �нерді� са�ла� тары жинал$ан Ерке$али Рахмадиев атында$ы Мемлекеттік ака-

демия лы� филармония апта сайын к�рерменін жа�а концерттермен �уантып келеді. 
�аза� оркестрі, симфониялы� оркестр, �рмелі оркестр, ішекті квартет, камера лы� хор, 
фольклорлы� ансамбль сия�ты 11 шы$армашылы� топтан �	рал$ан 	жымны� әр �нер 
к�р сетуіні� артында жанкешті е�бек жат�анын бірі білсе, бірі білмейді. Астаналы� 
филармония ны� �нер к�рсететін сахнасы болса да, әлі к�нге дайынды� жасай тын арнайы 
орындары жо�. Онымен �оса, шетелде елде �рдіс ал$ан балалар филармониясы әлі 
ашылмай келеді.
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САНКЦИЯ САЛҚЫНЫ: 
«КӨРШІҢ СОҚЫР БОЛСА...»

Геосаяси �а�ты$ысты тудырып отыр$ан к�ршімізді� кесірінен еліміз де кей т	ста 
жаманатты болып �алатыны шын. Жа�ында А�Ш пен Батыс елдеріні� билік �кілдері 
Ресейге салын$ан санкцияны� жайын �айта тал�ылау$а к�шті. Б	л жолы бәрінен б	рын 
реэкоспорт мәселесінде «Мәскеуге к�мектесіп жатыр» деген желеумен Орталы� Азия 
елдеріне �ысым болуы м�мкін екені айтылыпты. Осы т	ста біз «шынында да еліміз 
санкцияны б	зу$а септесіп отыр ма?» деген сауал$а жауап іздеп к�рдік.

Парламент Мәжілісі кезекті пленарлы� отырысыны� негізгі мәселесі «�аза�стан Респуб-
ликасыны� кейбір за�намалы� актілеріне жол �оз$алысын 	йымдастыру мәселелері бойын-
ша �згерістер мен толы�тырулар енгізу туралы» за� жобасын тал�ылау$а арналды. Онда 
электр скутерлер мен ша$ын электр к�лігіні� �оз$алысын реттеу жайы с�з болды. Одан со� 
мәжілісмендер Cкімет басшысынан бастап т�рлі инстанция$а депутатты� сауалдарын 
жолдады. Жиын$а Мәжіліс Спикері Ерлан �ошанов т�ра$алы� етті.

ҒИМАРАТҚА 
ЖАРЫМАЙ ОТЫР

Филармония алғаш рет 
Ақмола облыстық филар мо-
ния сы болып 1997 жылы 
құ рылды. Аз уақыт ішін де 
�нер ұжымы жоғары жетіс-
тік терге жетіп, кең ауқымды 
кон церт тер �ткізген. Бүгінде 
астаналық фи лармонияда 
11 шығармашылық топ жұ-
мыс істейді. Дегенмен �нері 
үс тем ұжымның к�ңілі күпті. 
Фи лармония әншісі, ҚР ең-
бек сі ңірген қайраткері Свет-
лана Айт баеваның айтуын-
ша, бү гін де ұйым да 700-ге 
жуық адам жұмыс істейді. 

МЕКТЕПТЕР МЕРЗІМІНДЕ 
ПАЙДАЛАНУҒА БЕРІЛДІ

«AMANAT» пар тия-
сыны� партиялы� ба-
�ы лау бекетте ріні� 
бел     сенді ж	мысы жал-
$асып жатыр. Мәсе-
лен, Шым кентте ама-
нат ты�тар екі білім бе-
ру мекемесіне не  гіз-
делген жа�а о�у $и ма-
рат  тарыны� �	ры лы-
сын тек серді. Олар – 
М.Дулати атын да$ы 
№8 мамандан дырыл-
$ан гимназия және 
Н.О� дасынов атын да-
$ы №38 мектеп.
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Айта кетейік, партия бел сенділері құрылыс 
жұмыстары ның сапасын бірінші рет тексеріп 
отырған жоқ. Бұған дейін мұнда құрылыс жұмысы 
кестеден кешіктірілгені анықталды. Құ зырлы 
органдар қалалық пар тиялық бақылау комис-
сиясының ұсынысы бойынша мердігерге айыппұл 
салды. Бүгінде барлық кемшілік жойылды.

Мәселен, №8 гимназия Шымкенттегі ең к�не 
мектеп саналады. Ол 1879 жылдан бері жұмыс істеп 
тұр. Осылайша, 1 100 балаға негізделген жаңа ғи-
марат тың құрылысы биыл аяқталады деп жос-
парлануда.
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Заң жобасы туралы әріптестерінің алдында 
«AMANAT» партиясының фракция мүшесі, 
Эко номикалық реформа және �ңірлік даму ко-
ми тетінің хатшысы, депутат Екатерина Смыш-
ляева баяндама жасады. Ол Парламент депу-
таттары әзірлеген заң жобасын таныстырды.

«Соңғы жылдары к�шеде жаңа к�лік құрал-
дарының, яғни электр самокаттардың, гирос-
кутерлер мен монод�ңгелектердің және т.б. 
пайда болғанын к�ріп жүрміз. Бізге азаматтардан 
жаңа к�лік құралдарының жүрісін реттеу мәсе-
лелері бойынша �тініштер үнемі түсіп жатады. 
Бұл, әсіресе, мегаполистерге қатысты. Электр 
само каттардың жолдармен және тро туар лармен 
жүруі жаяу жүргіншілер мен жүр гізушілерге 
қауіп т� ндіруде. Заң жобасы екі жыл бұрын 
әзірленген. Алайда электр скутерлерге қатысты 
техникалық регламент тек 2022 жыл дың шілде-
сінде қабыл данды», – деді ол.

Заң жобасын талқылау барысында Ішкі істер 
министрінің орынбасары Игорь Лепеха депу-
таттардың сұрақтарына жауап берді. 7з кезегінде 
Юлия Кучинская кейбір самокаттар сағатына 
45-50 шақырымға дейін жылдамдығын арттыра 
алатындығын, мұндай қарқынмен жүр гін ші-
лерді қағып кетер болса, ондай оқиғалардың 45 
па йызында кісі �лімі болуы ықтимал екендігіне 
алаңдаушылық білдірсе, депутат Мұрат >бенов 
1 жылда 43 оқиға болып, 1 адам қаза болғанын 
алға тартты. Заң жобасын екі оқылымда қол да-
ған Мәжіліс депутаттары Сенат қарауына жол-
дады.

Осыдан соң мәжілісмендер түрлі тақырыпта 
де путаттатық сауалдарын жолдады. «AMANAT» 
фракциясының мүшелері атынан с�йлеген 
Елнұр Бейсенбаев Бас прокуроры мен  Қаржы 
нарығын реттеу және дамыту агенттігінің Т�-
райымына интернет алаяқтық туралы сұрақ 
қойды.

Қанша рет к�терсек те, мәселенің шешілетін 
түрі жоқ, керісінше жылдан-жылға ушығып 
ба рады. Дабыл қағып отырғанымыз да сондық-
тан. Мәселен, соңғы 5 жылда аталған қылмыс 
түрі бес есеге �скен. Ал 2023 жылдың алғашқы 
тоқ саны ның �зінде-ақ 4 687 интернет-алаяқтық 
қылмысы жасалған. Құқық қорғау органдары 
соның небәрі 23 пайызының ғана бетін ашыпты. 
Соңғы 3 жылда келтірілген шығын 35 млрд 
теңгеден асып жығылды. 

Жағдай ушығып бара жатқан соң былтыр 
мау сым айында Мемлекет басшысының �зі ин-
тернет-алаяқтарға, қаржы пирамидаларына 
қарсы қатаң шара қолдануды тапсырған бола-
тын. Осыған байланысты біріншіден, азамат-
тарға микроқаржы ұйымдары арқылы онлайн 
несие рәсімдеуге электронды үкімет базасында 
тыйым салудың мүмкіндігін тездетіп енгізілуге 
тиіс. Екіншіден, елімізде заңсыз лотереялардың, 
қар жы пирамидалары мен �зге де заңсыз қар-
жы лық операциялармен күрес қалай жүргізіле-
тінін түсіндіру керек. Үшіншіден, әлеуметтік 
желілерге кешенді тексеру жүргізіп, онлайн 
жарнаманы алаяқтық мақсатта пайдаланатын 
топтарды бұғаттау қажет.

Одан б�лек аманаттықтар М>МС жылу 
энер гетикасы, мектептердегі қауіпсіздік мәсе-
ле лерін, «Қазақстанда жасалған» жобасын 
к�теріп, тиісті ведомстволарға депутаттық сауал 
жолдады. 7з кезегінде «AMANAT» партиясының 
фракция мүшесі, депутат Нартай Сәрсенғалиев 
Батыс Қазақстан облысындағы жол мәселесін 
к�терді.

«Б�кей ордасы ауданы мен Жәнібек ауда-
нындағы жұрт к�з ашқалы түзу трасса, ж�ндел-
ген жол к�рген жоқ. Қазір де жұрт облыс орта-
лығы Оралға дейін к�лікпен 7-8 сағат жүруге 
мәжбүр, жаңбыр жауса батпаққа батқан бұқара 

14-15 сағат жол жүреді. К�бісі күрежолдың бо-
йында қонып қалады. Арнайы техниканың �зі 
к�ктем мен күздегі балшықтан �те алмайды. 
Салдарынан ауыр науқасқа шалдыққан адамдар 
мен сәбилердің қалай қиналатынын айтпай-ақ 
біле рсіздер. Жергілікті жұртқа үміт берген жаңа-
лық 2018 жылы айтылып еді. Батыс Қазақстан 
об лысының Б�кей ордасы, Жәнібек және Қаз-
талов аудан дарын жалғайтын жол салу ж�нінде 
Үкіметке тап сырма берілді. 2021 жылы жол 
құрылысы аяқ т алады делінген. Бірақ арада 4 
жыл �тті. Республикалық маңызы бар 245 ша-
қы  рым күрежолдың тек 124,6 шақырымы ғана 
жасалды. Қалғаны шұрқ-тесік, батпақ боп жа-
тыр. Жүру мүмкін емес», – дейді ол.

Депутаттың айтуынша, 2022 жылдың сәуі-
рін де Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Үкімет 
пен Батыс Қазақстан облысының әкім дігіне 
�ңірдегі жол мәселесін тез арада шешуді тап-
сыр  ған болатын. 2021 жылы аяқ талуы тиіс бол-
ған Қазталов, Жәнібек, Б�кей ор дасы аудан-
дарын облыс орталығы Оралмен байла ныс тыра-
тын күрежолға әлі асфальт т�сел ме генін шеге-
леп айтқан Президент «тиісті жұ мыс тардың 
белгіленген мерзімде орындал мауына кінәлілер 
жазалануға тиіс», – деді. Осы сыннан кейін сол 
кез дегі Қазақстан Рес пуб лика сы Индустрия 
және инфрақұрылымдық даму вице-министрі 
Берік Қамалиев қызметінен бо сатылған. Бірақ 
сол жолдың бүгін-ертең біте тін түрі жоқ екен.

«Мәселе мынада: жалпы ұзындығы 245 ша-
қы рым болатын «Қазталов – Жәнібек – Ресей 
Феде рациясы» шекарасына дейінгі және «Бисен 
– 7неге – Сайхын» жолдарының жалпы құны 
– 80,13 млрд теңге. Бүгінге дейін оның 49 
пайызы игерілген. Қалған 120,4 шақырымды 
т�сеп бітіруге биыл 30,2 млрд теңге б�лінген. 
Ақша бар, бірақ БҚО қиыршық тас пен битум 
жоқ. Оны к�рші облыстар мен к�рші елден 
тасымалдау керек. Жол құрылысын аяқтау үшін 
биыл 1931 тон на қиыршық тас керек, оны  әке-
луге 28 мың вагон қажет. Бірақ биыл тек 7 жа-
рым мың вагон қарас тырылған. Бұл �з кезегінде 
жолға қажетті мате риал дың жетіспеушілігіне, 
жол құрылысы мер зімі нің ұзаруына және жоба 
құнының �суіне әкеледі. Бұл ретте үстіміздегі 
жылдың наурыз айында тек 1000 вагон берілген, 
оның 382-сі жекеменшік, 618-і «ҚазТемірТранс» 
АҚ-на тие сілі. Жекеменшік вагонды жалға 
алудың құны әлдеқайда қымбат екенін де ескеру 
керек. Келе сі мәселе – битум жетіспеушілігі. 
2022 жылы битум болмауынан облыстағы ны-
сан  дардың жар ты сына жуығы тамыз айынан 
бастап жұмыс сыз қалған», – дейді Нартай Арал-
байұлы. 

Осы ретте депутат жобалау-сметалық құжат-
тамаға сәйкес битум бағасын бекіту мүмкіндігін 
қарастырып, мерзімдік баға �суіне тыйым са-
луды, битумның таралуын мердігерлік ұйымдар 
үшін ашық етуді және қолжетімді битумның 
к�лемі мен оның қозғалыс жолы айқын болуы 
үшін дел дал-трейдерлерсіз зауыттармен тікелей 
келісім шарттар жасауға мүмкіндік беруді 
ұсынады. Сондай-ақ, облыстың қажеттіліктерін 
қамта масыз ету үшін Ресей Федерациясынан 
битум тасымалдайтын, БҚО-ның аумағында 
орна ласқан бір трейдерді анықтау қажет. Себебі 
Ақт�бе, Қызылорда, Атырау, Қостанай және 
Батыс Қазақстан облыстарына 1 трейдер ғана 
битум жеткізеді. Бұл мәселе облыстық маңызы 
бар «Чапай – Жаңақала – Сайқын» жолдарының 
да құрылысын кешеуілдетіп тұр. Ай сайын 
БҚО-ғы жол құрылысына қажетті қиыршық тас 
жет кізу үшін 1500 темір жол вагонын беру 
қажет.

Н.ҚОСАЙ

Баян ЖАНҰЗАҚОВА

Атырау облысы әкімдігінің Денсаулық сақтау 
басқармасының мәліметінше,  қазір  кешенді жоспарда 
к�рсетілген 5 медициналық пункттің құрылысы жүріп 
жатыр. Және үш қосалқы стансасы бар жедел жәрдем 
стансасының құрылысы басталмақ. Сонымен қатар 
биыл Ұлттық жоба аясында ауылдық жерлерде тағы 5 
нысанның құрылысы басталады. 

Кешенді жоспар бойынша Атырау қаласында екі 
емхана салынбақ.  Облыс орталығындағы 7ркен және 
Нұрсая шағын аудандарында салынатын емханалардың  
әрқайсысы 250 науқасты қабылдауға шақталған. 

  7ңірдегі онкология дертіне шалдыққан науқастарға 
қызмет к�рсететін Атырау қаласындағы облыстық 
онкологиялық диспансердің тозығы жеткен. 1973 жылы 
салынған  ғимарат заманауи қызмет к�рсету стандарт-
тарына жауап бере алмайды.  Осы орайда, облыс орта-
лығындағы онкологиялық диспансердің 180 орындық 
радиологиялық корпусы салынады. 

 «Бүгінде радиологиялық корпустың құжаты дайын. 
Оған қосымша онкологиялық диспансердің жобалау-
сметалық құжаттары реттеліп жатыр. Атырау облыстық 
онкологиялық диспансерінде есепте 4500 адам тұр. 
Науқастарға 31 дәрігер-маман қызмет к�рсетеді», – 
дейді Атырау облысы әкімдігінің  Денсаулық сақтау 
басқармасы басшысы Қайсар Абдалиев.

Облыстың бас дәрігері  радиология б�лімі  
онкологиялық диспансердің негізгі құрылымдарының 
бірі екенін айтады.

«Аталған б�лім медицина ғылымы мен техника-
сының заманауи жетістіктері негізінде зерттеудің сәу-
ле лік әдістерін пайдалана отырып, ауруларға диагнос-
тика жүргізеді. Сондай-ақ химиотерапияның бір саласы 
ретінде қатерлі ісіктің алдын алу мен емдеуде к�мек 
к�рсетеді», – дейді Қайсар Абдалиев.

Еске сала кетсек, бұған дейін Денсаулық сақтау 
министрі Ажар Ғиният ел бойынша медициналық 
ұйымдар ғимараттарының тозу деңгейі 44,7 пайызға 
жеткенін хабарлаған еді. Сондай-ақ еліміздің бас 
дәрігері республика аумағында жұмыс істеп тұрған 

стационарлардың к�пшілігі халықаралық стандарттарға 
сай келмейтінін атап �ткен болатын. 

«Осы орайда облыста Мемлекет басшысының 
тапсырмасы бойынша ауылдық жерлерде денсаулық 
сақтау нысандарын жаңғырту жұмыстары жүргізіліп 
жатыр. Қабылданып жатқан шаралар �ңірдегі денсаулық 
сақтау инфрақұрылымын одан әрі дамытуға ықпал 
етпек», – дейді Денсаулық сақтау басқармасының 
басшысы. 

Ерекше атап �терлігі, Атырау облысы бойынша 2025 
жылға дейін 18 ауылдық елді мекенде медициналық 
нысандарды, соның ішінде 11 медициналық пункт, 
1 дәрігерлік амбулатория, 6 фелдшерлік-акушерлік 
пункт салу жоспарланған.

Биыл Махамбет ауданында 3 медициналық пункт 
және Қызылқоға, Жылыой аудандарында 2 осындай 
денсаулық сақтау нысаны ел игілігіне беріледі.  Жылыой 
ауданы Қарағай ауылы мен  Қызылқоға ауданындағы 
Айдын ауылында құрылысы жүргізіліп жатқан пункт 
жыл соңына дейін іске қосылмақ. 

Қазір Махамбет ауданындағы Аққайың, К�здіқара, 
Еңбекшіл ауылдарында дәрігерлік пункттердің 
құрылысы жүріп жатыр.

«Бұдан б�лек, келер жылы Құрманғазы ауданында 
4 амбулатория, Индер, Махамбет, Исатай аудандарында 
да медициналық нысандардың құрылысы қолға 
алынады. Атап айтқанда, Құрманғазы ауданының 
Кудряшова, Арна, К�птоғай, Афанасьева ауылдарында 
фельдшерлік-акушерлік пункт, Индер ауданының 
Есбол ауылында, Махамбет ауданының Талдык�л 
ауылында, Исатай ауданының Жасқайрат ауылында 
медициналық нысандар салынады. Қазір бұл ауылдардан  
нысан құрылысын жүргізу үшін тиісті жер телімі 
б�лінді», – дейді Атырау облыстық денсаулық сақтау 
басқармасы басшысы Қайсар Абдалиев.

Халық  саулығы мемлекет дамуын айқындайтын 
басты индикатордың бірі десек қателесе қоймаспыз. 
Сол секілді Атырау облысында денсаулық сақтау 
саласында қолға алынған шаралар легі медициналық 
қызмет к�рсетуді  жаңа деңгейге к�тереріне сенім мол. 

Атырау облысы

МЕДИЦИНАЛЫҚ ҚЫЗМЕТ 
ҚОЛЖЕТІМДІ БОЛАДЫ

Атырау облысыны 2023-2025 жыл�а арнал�ан кешенді жоспары және «Ауылды� денсаулы� 
са�тауды жа�ырту» �лтты� жобасы аясында 2025 жыл�а дейін �ірде 30-�а жуы� заманауи жаа 
типтік жобада�ы медициналы� нысан салынба�.

ҮЛКЕН ЖОЛ ҚАТЕЛІКТІ 
КЕШІРМЕЙДІ 

Парламент Мәжілісі кезекті пленарлы� отырысыны негізгі мәселесі 
«$аза�стан Республикасыны кейбір занамалы� актілеріне жол �оз�алысын 
�йымдастыру мәселелері бойынша �згерістер мен толы�тырулар енгізу 
туралы» за жобасын тал�ылау�а арналды. Онда электр скутерлер мен ша�ын 
электр к�лігіні �оз �а лысын реттеу жайы с�з болды. Одан со мәжілісмендер 
(кімет басшысынан бастап т)рлі инстанция�а депутатты� сауалдарын жолдады. 
Жиын�а Мәжіліс Спикері Ерлан $ошанов т�ра�алы� етті.

Шымкентте 18 ��рылыс компаниясы тиісті 
��жатсыз жылжымайтын м)лікті сатпа� бол�ан. 
Шымкент �аласында�ы  а�паратты� ком муни-
кациялы� орталы�та �ткен жиында шенеуніктер 
�ала т�р�ындарын м�ндай �сыныстардан аула� 
болу�а ша�ырады. Спикерлер т�р�ындар�а 
пәтер сатып алмас б�рын сатушыны барлы� 
р�� сат ��жаты бар екеніне к�з жеткізу керектігін 
айтады. $азірді �зінде �алада засыз ж�мыс 
істеп ж)рген 20-�а жуы� компания әкімшілік 
жауап кершілікке тартыл�ан.

Назгүл НАЗАРБЕК

Шымкент қаласы прокурорының аға к�мекшісі 
Нұржан Т�ребаев прокуратура қызметкерлері 
үлескерлердің құқын қорғау бағытында бірқатар жұмыс 
атқарып келе жатқанын атап �тті.  Сонымен қатар заң 
талаптарына сай үлескерлікке қатысу үш түрлі жолмен 
жүзеге асырылатынын жеткізді. Оның  біріншісі – 
тұрғын үй құрылысына кепілдік беру қорынан кепілдік 
алу, екіншісі  – екінші деңгейлі банктің жобасына 
қатысу және үшінші – тұрғын үйдің іргетасы қалана 
бастағаннан  жергілікті атқарушы органдардың 
рұқсатымен жүзеге асады. >рбір тұрғын үлескер боларда 
заң талаптарына жете мән беру керек. 

Прокуратура органдары үлескерлердің құқының 
бұзылып жатқанын түрлі тәсілдерді қолдану арқылы 
анықтапты. 

2021 және 2022 жылдары krisha.kz сайтына жүр-
гізілген талдау кезінде заң бұзушылықтар белгілі болған.  
Үлескерлерден ақшалай қаражатты заңсыз алғаны үшін 
әр компанияға 300 АЕК к�лемінде айыппұл салыныпты. 
Заңгерлер азаматтарды рұқсаты бар компаниялардан 
ғана үй алу керектігін ескертеді. Бұл тұрғыда мұндай 
құқықбұзушылықтарды болдырмау, оны жою  мақ-
сатын да Шымкент қаласының әкімдігіне деректерді 
жою үшін прокурорлық акті енгізген. 

Брифингте қалалық сәулет, қала құрылысы және 
жер қатынастары б�лімінің мамандары заңсыз әрекетке 
барған кәсіпкерлер жауапқа тартылатынын – үлескер-
лердің құқығы заңмен қорғалатынын атап �тті.

«Акционерлердің салған ақшасын қайтарып алуға 
құқығы жоқ. Сондықтан жағымсыз жағдайға тап болмас 
үшін күмәнді компанияларға ақша салмауға шақырамыз. 
Құрылыс компаниясына барған кезде компанияның 
үлескерлерден ақша тартуға рұқсаты бар-жоғын сұрау 
керек. Ал, пәтер сатып алушылар талап етсе, құрылыс-
шылар к�рсетуге міндетті», – дейді Шымкент қалалық 

сәулет, қала құрылысы және жер қатынастары б�лімі 
басшысының орынбасары Нұрбол Жүнісбеков.

Қалалық ортаны дамытуды бақылау және сапасын 
бақылау департаментінің мамандары да 4 құрылыс 
компаниясының қызметіндегі заң бұзушылықтарды 
анықтап, құрылыс салушыларды әкімшілік жауап-
кершілікке тартқанын атап �тті. Олардың қатарында 
Kanfar Buildin ЖШС-іне қарасты  «Отбасы» ТК  және 
«Тұран» ТК , Nomad Story Group ЖШС салып жатқан  
Qaratau ТК мен  құрылысын SDN Construcoin ЖШС 
жүргізіп жатқан  Tolebi ТК-і де бар. Үлестік қатысу 
туралы заңнама талаптарын бұзуған 4 тұрғын үй 
кешендеріне қатысты 4 әкімшілік құқықбұзушылық 
туралы хаттамалар әкімшілік сотқа негізінен қарау үшін 
жолданған. Енді заң бұзған құрылыс ком па ниялары сот 
шешімдері негізінде әкімшілік жауапкер шіліктерге 
тартылмақ.  Былтыр 5 тұрғын үй кешен деріне қатысты 
5 әкімшілік құқықбұзушылық орын ал ған. Алдағы 
уақытта жылжымайтын мүлік объек тілеріне мониторинг 
жүргізу жұмыстары жалғасады.

Жиында бұдан б�лек,  азаматтардың  «Үлескерлердің 
ақшасын тартуға рұқсат беру»  мемлекеттік қызметі 3 
тәсілмен жүзеге асырылатынын назарға алу керектігі 
с�з болды. 

Шымкент қаласы 

ҮЛЕСКЕРЛЕР САН СОҒЫП 
ҚАЛА ЖАЗДАДЫ
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МЕКТЕПТЕР МЕРЗІМІНДЕ 
ПАЙДАЛАНУҒА БЕРІЛДІ

АТҚАРУШЫ ХАТШЫ АЗАМАТТАРДЫ ҚАБЫЛДАДЫ

«AMANAT» партиясыны� 
партиялы баылау бекетте-
ріні� белсенді ж�мысы жал-
�асып жатыр. Мәселен, 
Шым кентте аманаттытар 
екі білім беру мекемесіне 
не  гізделген жа�а оу �има-
рат  тарыны� �рылысын тек-
серді. Олар – М.Дулати 
атын да�ы №8 мамандан-
дырыл�ан гимназия және 
Н.О�дасынов атында�ы №38 
мектеп.

Айта кетейік, партия бел-
сенділері құрылыс жұмыстары-
ның сапасын бірінші рет тексеріп 
отырған жоқ. Бұған дейін мұнда 
құрылыс жұмысы кестеден 
кешіктірілгені анықталды. Құ-
зырлы органдар қалалық пар-
тиялық бақылау комиссиясының 
ұсынысы бойынша мердігерге 
айыппұл салды. Бүгінде барлық 
кемшілік жойылды.

Мәселен,  №8 гимназия 
Шымкенттегі ең к&не мектеп 
саналады. Ол 1879 жылдан бері 

жұмыс істеп тұр. Осылайша, 1 100 
балаға негізделген жаңа ғимарат-
тың құрылысы биыл аяқталады 
деп жоспарлануда.

Ал №38 мектеп-гимназияның 
жаңа ғимараты салынып бітіп, 
пайдалануға берілді. Бұл жұмыс 
оқушы орындарының санын 
375-ке арттыруға мүмкіндік бер-
ді. Балалар екі ауысымда білім 
алып жатыр.

Айта кетейік, «Жайлы мек-
теп» ұлттық жобасы аясында 
Шымкентте 25 мектеп салынады. 
Білім ошақтарының құрылыс 
сапасы мен олардың уақытылы 
пайдалануға берілуін «AMANAT» 
партиясының мүшелері қада-
ғалайды.

Сонымен қатар ама нат-
тықтар тағы бір құрылыс жұ-
мысын тек серді. Shymkent City 
шағынау да нында партияның 
қалалық сай лауалды бағдар-
ламасы аясында 2 мың орындық 
конгресс-холл са лынып жатыр. 
Бұл – конфе ренция, концерт, 
фестиваль және &зге де бұ қара-

лық іс-шараларды &ткізуге ар-
налған к&пқызметті орталық. 
Мердігер ұйым аталған нысан-
ның құрылысын биыл аяқтауды 
жоспарлап отыр.

Естеріңізге сала кетсек, 
«AMANAT»-тың сайлауалды бағ-
дарламасы аясында ел аумағында 
салынып жатқан нысандарда 
пар тиялық бақылау бекеттері 
ашылып жатыр. ;рбір нысанда 
шағым немесе &тініш жіберуге 
болатын жауапты тұлғаның бай-
ланыс н&мірлері к&рсетілген 
тех никалық паспортқа ұқсас тақ-
тайша орнатылады. Жұртшылық-
ты к&птеп тарту және партиялық 
бақылау бекеттері жұмысының 
ашықтығын қамтамасыз ету мақ-
сатында оның құрамына мәс-
лихат депутаттары, үкіметтік 
емес ұйымдардың &кілдері, БАҚ 
&кілдері, блогерлер, бастауыш 
партия ұйымдарының т&рағалары 
мен белсенді мүшелері кірді.

Ерке ЕРҚОҢЫР

«AMANAT» партиясыны� Атару-
шы хатшысы Елн�р Бейсенбаев 
Республикалы о�амды абылдау 
б+лмесінде біратар азаматты а-
былдады. Кездесуге Амола облы-
сына арасты Целиноград ауданы 
т�р�ындарыны� т1йінді мәселелері 
талы�а салынды.

Қабылдауға келгендердің қатарында 
аудандық мәслихаттың депутаттары, 
белсенді азаматтар болды. К&терілген мә-
селеге жауап беретін мемлекеттік орган-
дардың &кілдері жиынға онлайн режимде 
қатысты. 

«Елімізде ауруханасы жоқ жалғыз 
аудан – Целиноград ауданы. Стационарлық 
емхананы ғана қанағат тұтып отырмыз. 
Тұрғындарға шамамен 250 т&сек-орындық 
аурухана қажет. Аудан әкімдігі оның 
құрылысына арнап 7 гектар жер б&лді. 
Мәселе осымен ғана шектеліп қалды», – 
деді Целиноград ауданының мәслихат 
депутаты Динара ;бдірахманова.

Ол ауруханадан б&лек, мәйітхана мен 
сот-медициналық сараптама жүргізетін 
орын ашу жұмысы да кезек күттірмейтінін 
атап &тті.

Мәслихат депутаты ауданға қарасты 
ауыл дың бірі – Қара&ткел тұрғындары 
Астанадағы №12 емханаға бекітілгенін 
жеткізді. Алайда бір жарым жылдан бері 
ауылдағы мектеп медицинасының мәселесі 
шешілмеген. Оқушылар аталмыш емханаға 
бекітілмеген. Салдарынан 1 430 балаға 
жоспарлы вакцина да салынбапты. 

Bз кезегінде Ақмола облысының Ден-
саулық сақтау басқармасының басшысы 
Нұрлан Ақылбеков ауылдың барлық тұр-
ғыны биыл қаңтарда басқарма қаулы сына 

сәйкес №12 емханаға бекітуге беріл ге нін 
атап &тті. Соның ішінде мектеп меди -
цинасы да бар. Алайда Астана қаласы 
Денсаулық сақтау басқармасы тиісті 
құжатқа қол қоймағандықтан, вакцина 
салу жұмысы әлі шешімін таппаған. 

Ал аудандағы аурухана тапшылығы 
мәселесін Ақмола облысы әкімінің бірінші 
орынбасары Малғаждар Тәткеев былай деп 
түсіндірді:

«Аудан әкімдігі аурухана салуға арнал-
ған жер учаскесін б&лді. Бүгінде тех ни-

калық-экономикалық негіздеме әзірленіп 
жатыр. Соған қарамастан аурухана салуға 
қажет қаражат әлі қарастырылған жоқ», – 
деді облыс әкімінің бірінші орынбасары.

Bз кезегінде «AMANAT»-тың Атқару-
шы хатшысы партия бұл мәселені бақылау-
да ұстайтынын және аманаттықтар ауруха-
на тұрғызуға, тұрғындардың &мір сүру 
жағ дайын жақсартуға мүдделі екенін атап 
&тті. Динара ;бдірахманова Талапкер және 
Қара&ткел ауылдарында, аудан аумағында 
қоқыс т&гетін полигон, қатты тұрмыстық 
қалдықтарды жинайтын, сұрыптайтын 
орын қажет екенін атап &тті. Белсенділер 
тобы аудандағы &зекті мәселе – электр 
желілеріне қатысты мәселені де к&терді. 

Республикалық қоғамдық қабылдау 
алаңында қаралған тағы бір мәселе – жер 
дауы. Осындан үш жылға жуық уақыт бұ рын 
ерлі-зайыпты Нұрғали К&пбосынов пен 
Мәншүк Сыздықова Түркістан қала-
сындағы жер учаскесінен айырылып қал-
ған. Олардың сеніміне кірген Ғ.Оспанов 
есім ді азамат сенімхат жаздырып, аталған 
телім ді мемлекеттің қажеттілігі үшін Түр-
кістан қаласының әкімдігіне қомақты қара-
жатқа сатып жіберген. Даулы мәселе 
бірнеше жылға созылған. Қазір жер телімі 

ер лі-зайыптылардың атында. Алайда онда 
қалалық әкімдік бастап кеткен құрылыс 
жұмысы жүріп жатыр. Елнұр Бейсенбаев 
он лайн режимде әкімдіктегі жауапты тұл-
ғалармен әңгімелесіп, жуық арада мәселенің 
оң шешімін табу қажет екенін атап &тті. Іс 
барысын Атқарушы хатшы &з бақылауына 
алды.

Сондай-ақ қабылдауға «Темекі түтіні-
нен азат Қазақстан үшін» ұлттық коалиция-
сының к&шбасшысы Жәмила Садықова 
келіп, электронды темекінің тұрғындар 
денсаулығына қауіпті екенін атап &тті. 

«Бүгін к&терілген барлық мәселені жеке 
бақылауымда ұстаймын. Жобалау-сметалық 
құжаттама дайын болған кезде республика-
лық бюджеттен аудандық ау ру хананың 
құ рылысына қажет қаражат б&луді қолға 
аламыз. Балаларға екпе жасау мәселесі де 
к&п кешікпей &з шешімін та бады. Ал тұр-
мыс тық қатты қалдықтар полигонын ашу 
мәселесі бойынша Астана агломера ция-
сына түзету енгізуге ат салысамыз. Ау данға 
қарасты барлық елді мекенде қатты тұрмыс-
тық қалдықтарды жинауға болатын резерв-
тік аумақтар қарастырылады», – деп түйін-
деді Елнұр Бейсенбаев.

Ж.АМАНГЕЛДІ

Ат+бе облысты мәсли-
хатында�ы «AMANAT» пар-
тия сыны� депутатты фрак-
циясы м1шелері Ат+бе а-
ласыны� барлы жалпы 
білім беретін мектебін ара-
лай бастады. Депутатты 
топ  рейдтеріні� не гізгі ма-
саты – білім сапасы мен оу 
орындары �имарат та рыны� 
жа�дайына мони торинг 
ж1ргізу.

Сапар барысында депутаттар 
балаларға қажетті жағдай жа-
салуына баса к&ңіл б&луде. Олар 
ғимараттардың сыртқы және ішкі 
жайына, шатырлары мен оқу 
сыныптарының, спорт залы, акт 
залы мен асхана блогының жағ-
дайын жіті бақылауда. Облыстық 
ПД-нің ЖБО-на ақпарат беретін 
турникеттер мен бейнекамера-
лардың болуына, еңбек бойынша 
шеберханалар мен нақты пәндер 
(химия, физика, биология) каби-
неттерінің жабдықталуына назар 
аударылды. Бұл тұста оқу орын-
дарындағы мәселелер ауқымы 
кең екенін айта кету керек. Жы-
лыту жүйелерін күрделі ж&ндеу, 
шатыр мен электр сымдарын 
ауыстырудан бастап спорттық 
жабдықтармен жабдықталу 
деңгейіне дейін шешуді талап 

ететін мәселелер бар. Мысалы, 
№26 орта мектепте жылу жүйесі 
&те қиын жағдайда, ал №23 орта 
мектепте электр сымдарын толы-
ғымен ауыстыру қажет. Мектеп 
директорларының барлығы дер-
лік к&шедегі спорт алаңдарын 
жаңарту қажеттілігі туралы баян-
дады. Кейбір мектептердегі ой 
салатын тағы да бір мәселе – акт 
залдары мен асханалардың бі рік-
тірілуі, бұл оқу орындарының 
жұ  мысында белгілі бір қиындық-
тар туғызатыны с&зсіз.

Облыстық мәслихат депу-
таттары тәрбие үрдісіне, психо-

логтер кабинеттерінің жұмы сы на, 
темекі шегудің және элек трон  ды 
темекіні (вейптерді) пай  да лану-
дың алдын алуға ерек ше назар 
аударуда. Кездесулер барысында 
педагогтер &з ұсы ныс тарын жет-
кізді. Олардың ай туынша, мектеп 
бағдарлама сына жеке пән ретінде 
сызу са бақ тарын қайтару – &зекті 
мәселелердің бірі. Тексеру қоры-
тын дысында барлық жалпы білім 
беретін мектепке бақылау жұмы-
сының қорытындысы бойынша 
талдау жасалып, бірінші кезекте 
шешілуі қажет мәселелер айқын-
далмақ.

БІЛІМ САПАСЫНА 
БАҚЫЛАУ ЖҮРГІЗДІ

Дайындаған Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

Іс-шара Абай атындағы Ал-
маты опера және балет театры-
ның қабырғасында &тті, онда 
100-ге жуық адам (оның ішінде 
20 к&пбалалы отбасы) «Абай» 
операсын тамашалай алды.

«Біз мәдени іс-шаралар 

барлығына қолжетімді болуы 
керек деп санаймыз. Экономи-
калық және әлеуметтік қиын-
дықтарға жиі тап болатын адам-
дардың еліміздің мәдени же тіс-
тіктерінен ләззат алу мүм кін ді-
гінің болуы ерекше маңыз ды», 

– деп атап &тті акцияны ұйым-
дастырушылар.

К&рсетілім жылы және дос-
тық атмосферада &тті, к&рер-
мен дер қойылымға дән риза 
болды. Олардың к&пшілігі мұн-
дай бастамалар мәдениетпен 
танысуға ғана емес, сонымен 
қатар ұрпақтар сабақтастығына 
және қоғамдық байланысты 
нығайтуға ықпал ететінін атап 
&тті.

ТЕАТРДА ТЕГІН 
КӨРСЕТІЛІМ ӨТКІЗДІ

Партияны� Амола об-
лысты филиалы жанында�ы 
MIRAS о�амды ке�есіні� 
кезекті отырысында +�ірдегі 
мәдени нысандар ды� �-
рылысы мен к1рделі ж+ндеу 
барысы, тарихи мә дени ес-
керткіштерді� азіргі жай-
к1йі с+з болды.

Облыстық Мәдениет басқар-
масы басшысының б&лім жетек-
шісі Дина Бейсембаеваның 
мәліметінше, соңғы 3 жылда 
рес публикалық және облыстық 
бюджет қаражаты есебінен 4,8 
млрд теңге б&лініп, 1 мәдениет 
нысаны салынып, 78 нысан ж&н-
делген. Зеренді мен Астраханка-
дағы аудандық мәдениет үйлері 
ж&ндеуден &ткен. Былтыр ұзақ 
уақыт бойы пайдаланусыз тұрған 
Е р е й м е н т ау  ау д а н ы н д а ғ ы 
Новомарков және Зеренді ауда-
нындағы Айдабол ауылдық клуб-
тары, Баратай ауылында жеке 
тұрғын үйге ж&ндеу жүргізіліп 
ауыл дық клуб ретінде пайдалану-
ға берілген. Жақсы ауданының 
Жаңақима ауылдық мәдениет 
үйінде күрделі ж&ндеу және 
Аршалы ауданының Тургенев 
ауылдық мәдениет үйінде күрделі 
ж&ндеу жүргізілген. 

Биыл Щучинск қаласындағы 
аудандық мәдениет үйінің, 
Аршалы кентінде және Жібек 
жолы ауылында демалыс орталы-
ғының, Сандықтау ауданы Бал-
кашино ауылындағы, Аршалы 

кентіндегі аудандық мәдениет үйі 
ғимаратының, Астрахан ауданы-
ның Новочеркасское ауылында, 
Степногорск қаласының Қара бұ-
лақ ауылында, Бұланды ауданы-
ның Никольское және Возне-
сенка ауылдарында мәдениет 
үйлерінің құрылысы басталмақ. 

Bңірімізге белгілі ірі тұлға-
ларға ескерткіштер орнатылып, 
бірқатар музейге реставрация 
жүргізілген. Ал тарихи мұраны 
қорғау және пайдалану ор-
талығы ның директоры Жаслан 
Укеев ай мақта жүріп жатқан 
археоло гия лық қазбалар мен 
тарихи ке сенелердің жай-күйін 
баяндап, алдағы жоспарларымен 
б&лісті. 

MIRAS қоғамдық кеңесінің 
мүшелері оқушылар арасында 
ескерткіштердің танымалды-
лығын арттыру, оқушыларды кі-
тап оқуға баулу мәселесін к&-

теріп, мәдениет саласы қызмет-
кер лерінің жалақысының т&мен 
екенін алға тартты. 

«Оқушыларды кітап оқуға 
баулу, тарихымызды білу, ұлттық 
сананы қалыптастыру жолында 
мәдениет қызметкерлерінің үлесі 
ерен. Ал бүгінде кітапханашы, 
археолог, музей қызметкері сияқ-
ты мамандықтардың мәртебесін 
к&теру – алдымен олардың жа-
лақысын к&теруден басталады. 
Мә дениет саласы қызметкер ле-
рінің жалақысын к&теру – уа қыт 
күттірмейтін мәселе», – деді қо-
ғам дық кеңес мүшесі, белгілі 
актер, Ш.Құсайынов атындағы 
облыстық қазақ музыкалық дра-
ма театрының директоры Жарас 
Қал даров. Мәселенің &зектілігі-
мен келіскен қоғамдық кеңес 
мү  ше лері бірқатар ұсынысты 
жи нақ тап, тиісті мемлекеттік 
органдарға жолдады.

MIRAS-та МӘДЕНИЕТТІҢ 
МӘСЕЛЕСІ ҚАРАЛДЫ

«AMANAT» партиясыны� Алматы алалы филиалы 
«Баытты отбасы» және «Ар дагерлерді арда та йы!» пар-
тиялы жобалары аясында к+пбалалы отба сылар мен арт 
адамдар�а  тегін к+рсетілім ойды.
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Қордай ауданының әкімі Бег-
зат Болатбековтің айтуынша, 
биыл жалпы құны 32,5 миллиард 
теңгені құрайтын 118 инвес ти-
циялық жо баны іске асыру жос-
парланған. Нәтижесінде, аймақта 
456 жаңа жұмыс орны ашылмақ. 
Жоба лар дың қатарында сүт-та-
уарлы фер масын, құс фаб ри ка-
сын, макарон цехын, к(к(ніс 
қой масын, этно туризм орталы -
ғын салу және ба лық шаруашы-
лы ғын дамыту сын ды баянды 
бас тамалар бар. 

Қазір елдімекенде Monterra 
Qasaqstan ЖШС тау-кен метал лур-
гия комбинатының, KORCEM 
ЖШС цемент зауытының құры-
лыс тары жүргізіліп жатыр. Сон-
дай-ақ ірі жобалардың қатарына 
Eco – Chicken модульдік құс фаб-
рикасын салу және TARAZ EKO 
FISH ЖШС форель (сіру кәсіп-
орны кіріп отыр. 

Сорт(бе ауылындағы Korday 
Fish және Taraz Eko Fish ЖШС-
ның екеуі де балық, оның ішінде 
форель (німдерін (ндіруге бағыт-
талған. 2020-2021 жылдары жүзеге 

асқан Korday Fish жобасына мем-
лекет тарапынан 3,8 гектар жер 
телімі б(лініп, жылына 500 тонна 
балық (ндіруге қауқарлы серік-
тестік консервілеу цехын да іске 
қосуға ниетті. Қазір 800 мың шабақ 
жеткізілсе, тағы 4 миллион ша-
баққа тапсырыс берілген.

Ал 5 гектар жерге орналасқан 
Taraz Eko Fish ЖШС жылына 60 
тонна балық (німдерін (ндіруге 
жобаланған. Жалпы, Жамбыл об-
лысы аумағында балық шаруа шы-
лығымен айналысуға ниетті кә-
сіпкерлердің саны күн санап ар-
туда. Осы саланы дамыту мақ са-
тында балық шаруашылығына 
бағытталған (ңірлік бағдарлама 
әзірленді. Бағдарламаға сәйкес, 
(ткен жылы облыс аумағындағы 
464,3 тонна тауарлы балық (ндіру 
жоспарланып, меже артығымен 
орындалып, 483 тоннаны құраған. 
Оның ішінде 436 тонна форель 
балығы болса, 47 тонна тұқымдас 
балық. Сондай-ақ биылғы бағдар-
ламаға сәйкес 666,1 тонна тауар-
лық балық (сірілмек. Облыс әкім-
дігінің Табиғи ресурстар және 

табиғат пайдалануды реттеу бас-
қарма сының мәліметінше, аталған 
к(р сеткішке жету үшін 4,7 мил-
лион дана балық шабағы қажет 
екен. Осыған орай шабақтар (ңір-
дегі «Сандель», «Арнұр», «Алтын 
бұ лақ» шаруа қожалықтары мен 
Шар дара, Қапшағайда орналас-
қан балық (сіру тәлімбақтары -
нан алынады. Бұл бағыттағы жұ-
мыстар қазір жандану үстінде. 

Балық шаруашылығын дамы-
тудың (ңірлік бағдарламасы бо-
йынша 2024 жылы 1375,9 тонна 
тауарлы балық (ндірісі қолға 
алынып, 2025 жылы бұл к(рсеткіш 
3 000 тоннаға жетеді деп күтілуде. 
Ол үшін 18 инвестициялық жоба 
қолға алынуда.

Осы орайда жобаларға жан 
үрлеп жатқан кәсіпкерлерге мем-
лекет тарапынан түрлі қолдау 
к(рсетіледі. Мәселен, 2022 жылы 
жергілікті бюджеттен аква(сіруді 
субсидиялауға 78,2 миллион теңге 
б(лінсе, оның ішінде балық жем-
дерін сатып алуға кететін шы ғын-
дардың 30 пайызын субсидиялау-
ға 45,1 миллион теңге, балық ша-

бағына 33,1 миллион теңге ба ғыт-
талған. Ал 2023 жылы аква(сіруді 
субсидиялауға 281 миллион тенге 
қаралуда.

– Балық шаруашылығын да-
мыту (ңдеу цехтарын ашуды қажет 
етеді. Облысымызда балық (ң-
деумен айналысатын екі балық 
зауыты бар. Олар – Мойынқұм 
ау данында орналасқан Мыңарал 
балық зауыты мен Меркі ауда-
нындағы Меркі балық зауыты. Екі 
зауыт та жылына 1 500 тонна балық 

(ңдеуге қауқарлы. Сонымен қатар 
биыл ALFISH ЖШС-ны Мо йын-
құм ауданы Мыңарал стансасының 
маңынан жылына 1 000 тонна ба-
лық (ңдеуге қуатты цехтың құ ры-
лыс жұмыстарын жүргізуде. Облыс 
аумағында жалпы сомасы 1,9 мил-
лиард теңге болатын қуаттылығы 
1 828 тонналық 18 жаңа инвести-
циялық жоба жұмысы ұйымдас-
тырылуда. Оның ішінде 8 карп 
балығын (сіру, 9 форель балығын 
(сіру және 1 африкалық жайын, 

бекіре балығын (сіру шаруашы-
лығы бар, – дейді Табиғи ресурстар 
және табиғат пайдалануды реттеу 
басқармасы басшысының орын-
басары Данияр Башанов.

Иә, осылайша (ңірде инвес-
тициялық жобалардың (рісі ке-
ңеюде. Бұл, әрине, облыс эконо-
ми ка сынан б(лек әлеуметтің 
әлеуетін де артыратыны анық.  

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

БАЛЫҚ ШАРУАШЫЛЫҒЫ –
БЕРЕКЕ БАСТАУЫ

 
Жамбыл облысы 
ордай ауданында бірер жыл б�рын бол�ан жа�дай талай ж�рекке 

жара сал�аны жасырын емес. Алайда сол бір о�и�адан кейін елді мекен е�сесін тіктеп, 
дамуды� да��ыл жолына т�сті. Соны� аны� бір к�рінісі ауданда инвестициялы� 
жобалар �ар�ынды �ол�а алынып, игілігін ел к�ріп жатыр. 

Оң мен сол

�рлеу – �ріс

ФАВОРИТТЕН АУТСАЙДЕРГЕ 
АЙНАЛМАЙЫҚ

Қазақстан 2022 жылы 22,8 
миллион тонна астық жинады. Бұл 
2021 жылғыдан 26 пайызға к(п. 
Ауыл шаруашылығы министр лі-
гінің дерегінше, бұл – соңғы он-
жылдықтағы жақсы к(рсеткіш. 
К(р ші Gзбекстан былтыр қам баға 
6,7 миллион тонна бидай жинаған. 
Бұл алдыңғы жылғыдан 6,4 па-
йызға артық. 

Бұл жерде оңтүстік к(ршінің 
еңбек (німділігі таңғалдырады. 
Мысалы, Қазақстан былтыр 16,1 
миллион гектарға бидай екті. Ал 
Gзбекстанда бидай небәрі 1,4 млн 
гектар ғана алқаптан жиналады. 
Яғни, он есе кем. Сол себепті Қа-
зақстан (збек еліне қарағанда он 
есе к(п астық оруы керек еді. Олай 
болмады, айырмашылық 3 еседей 
ғана. Бұдан шығатын байлам: (з-
бек ағайын аз ғана жерге дән сеуіп, 
к(п (нім алады. Бізде астық әр 
гектардан 12,6 центнерден айна-
лады, ал (збектерде орташа шы-
ғымдылық әр гектардан 65-70 
центнерден айналады.

Gзбектердің тағы бір алғыр-
лығын Қазақстанның астық (ң-
деушілер одағы құрылтайшылар 
кеңесінің т(рағасы Евгений Ганн 
айтып берді. Таяу жылдары Gз бек-
стан ұн экспорты ж(нінен дүние-

жүзінде Қазақстанды т(мен жыл-
жытып, екінші орынға шығуы 
және Түркиямен үзеңгі қағыс-
тыруы мүмкін. Және бұл істе оған 
Қазақстан к(мектеспек. 

Отандық сарапшылар к(п 
жыл дан бері Үкіметке бидайды 
шикізат түрінде шетелге шығаруды 
азайтып, оны (ңдеп, қосылған 
құны жоғары (нім түрінде сату ды 
үздіксіз ұсынып келеді. Бірақ би-
лік бұл сынға құлақ асып, ұн 
(ндірі сін дамытуға баса к(ңіл 
б(ліп жатқан жоқ. Мұны Gзбекстан 
Үкіметі жасады. К(рші ел қазақ 
астығын арзанға алып, оны тар-
тып, жа һан дық қара базарға ұн, 
басқа да да йын (німдер түрінде 
(ткізіп жатыр. Мемлекетке қа-
расты O’zdonmahsulot (Уздон-
махсулот) акционерлік қоғамының 
құрамына ірі 43 кәсіпорын, 52 
диірмен кіреді. Бұдан б(лек, салада 
мыңға дейін жеке компания жұмыс 
істейді. 

Ал Қазақстан астық (ңдеушілер 
одағының басшысы Евгений Ган-
ның мәліметінше, елімізде қазіргі 
уақытта шамамен 250 ірілі-ұсақты 
ұн тартушы кәсіпорын ғана тір-
келген. Бірақ оның шамамен 70-і 
ғана жұмыс істеп тұр. 

– Жыл сайын республикамызда 
7 миллион тоннаға дейін бидай 
(ңделеді. 2021 және 2022 жылдары 
3,3-3,6 млн тонна ұн (ндірілді. 
Бірақ оның жартысын – 1,8 млн 
тоннасын ішкі нарық тұтынады. 
Сұранысты (з (ндірушілеріміз 

(теп отыр. Диірменшілеріміз жыл 
сайын нарықтық бағамен 5,5 млн 
тонна бидай сатып алады. Олар – 
диқандардың ең ірі әрі тұрақты 
сатып алушысы. Тұтастай алғанда, 
шамамен 4,5 млн гектар егістің 
астығын солар кепілді түрде сатып 
алады, – деді Евгений Ганн.

Егер Үкімет ұн тартатын кә-
сіпорындарға жақсы жағдай жасап, 
саланың қарқынды дамуына соны 
серпін берсе, онда астықты шет-
елге шикізат түрінде сатудың да 
к(п қажеті болмай қалар еді. Ұн-
нан нан, тоқаш (німдері ғана емес, 
печенье, макарон, кондитерлік 
тағамдар сияқты ондаған мың (нім 
түрі жасалады. Ұн жемазық (ком-
бикорм), клейстер, сан алуан соус, 
панировкалар және басқасын 
жасауда пайдаланылады. К(рші 
Қытай бидайды экспорттау орны-
на ұн тартып, одан жылына 90 
миллиард порция тез дайында-
латын лапша шығарады. 

АУҒАН ЕЛІ ҮШІН 
КҮРЕС КҮШЕЙДІ

Соңғы жылдары қазақстандық 
ұн экспортының нарығы Орталық 
Азиямен шектелді: елімізде (нді-
рілген бидай ұнын негізінен Ау-
ғанстан, Gзбекстан, Тәжікстан, 
Қырғыз Республикасы, Түрік-
менстан сатып алады. Кейінгі кез-
де Қытайға да ұн экспорттау 
к(лемін артыра бастады. Ағымдағы 
маркетингтік жылда 300 мың 
тонна ұн алды. 

^йтсе де, қазақстандық ұнның 
басты экспорттық нарығы – Ау-
ған стан: бұл ел 2022 жылы біздің 
халықаралық нарыққа ж(нелтілген 
бүкіл ұнының 70 пайызын тұ тын-
ды. Қазақстандық қатты бидайдан 
жасалған ұн барынша к(п (нім 
түрін шығаруға мүмкіндік береді. 
Сондықтан ауған халқы қазақ 
ұнын жоғары бағалайды. Сол үшін 
олар қазақ ұнын (згелердікіне қа-
рағанда қымбатқа сатып алуға 
дайын.

Осы сырды түсіне қойған (збек 
кәсіпкерлері кейінгі жылдары қа-
зақ бидайын к(бірек импорттап, 
одан (ндірілген сапалы ұнымен 
Ауғанстан нарығына шығып жа-
тыр. Бұдан қатаң бәсекелестік 
ор нап, қазақстандық жеткізуші-
лерді ығыстыра бастады. Айталық, 
Солтүстік Қазақстан облысында 
ұн тартушы кәсіпорындардың 70 
пайызы не банкрот болды, не жа-
былу қарсаңында тұр. Себебі ұн 
(ткізу нарықтары жоғалтты, к(лік, 
тасымал тарифтері екі еседей 
қымбаттады. Алыс нарықтарды 
игеруге мемлекет тарапынан қуат-
ты қолдау жоқ, жол және логистика 
шығыны қашық елдерге ұн тасуды 
тиімсіз етеді.

«Мысалы, «Цесна» немесе 
басқа да қазақстандық бренд бар 
қаптамаға қапталған ұн Ауған-
стандағы с(релерде толып тұрады. 
Бірақ шынында ол Қазақстанда 
(ндірілмейді. Қазақстан Үкіметі (з 
брендтерін шетелде қорғамайды. 
Оның қолдан жасалуымен күрес 
үшін халықаралық деңгейде қолға 

алып жатқан шаралары туралы 
естімеппін. Отандық ұн басты 
нарығымызға – Ауғанстанға Gз-
бекстан аумағы арқылы тасы мал-
данады. Gзбектер экспортымызды 
шектеу үшін транзитке жоғары 
тарифтер енгізді. Үкімет соны т(-
мендетуге қол жеткізуі тиіс. Онсыз 
қазақстандық ұн ақырғы тұты ну-
шысына тым қымбатқа түсіп, 
бәсекелестік артықшылығынан 
айырылуда. Қазақстанның ұн экс-
порты ж(нінен әлемдік рейтинг-
терде құлдырауының бір себебі 
осында», – дейді диірмен иесі, 
кәсіпкер Бағдат Оразбаев. 

Оның мәліметінше, бүгінде 
жалғыз Gзбекстан ғана емес, Тә-
жікстан да, Ауғанстан да т(л ұн 

тарту (неркәсібін белсенді дамы-
тып жатыр. Олар біздің бидайды 
тартып, ұн жасап алады, тиісінше, 
біздің ұннан бас тартады. Сон-
дықтан кәсіпкерлер Үкіметке бұл 
елдерге бидай сатуға мораторий 
енгізуді де ұсыныпты. Сонда 
оларға жоғары сапалы қазақ ұнын 
сатып алудан басқа амал қалмайды. 
Қазақ ұнынан жасалған мака-
рондардың АҚШ пен Италияда да 
жақсы сұранысқа ие екені мәлім. 
^йтпесе, қазақ ұнының шетелдегі 
бүгінгі импорттаушыларының бәрі 
ертең содан жаппай бас тартуы 
мүмкін. Соның кесірінен ұн экс-
порты нарығынан толық айы-
рылса, Қазақстанға тек бидай сату 
ғана қалмақ. 

ДИІРМЕНШІ НЕГЕ 
ЕЛДЕН АУДЫ?

2022 жылы Қазақстан шетелге 
1 млн 850 мың тонна ұн және 400 
мың тонна кебек сатты. Салыс-
тырсақ, ұн экспорты шырқау ше-
гіне жеткен 2010 жылы бұл к(р-
сеткіш 2,3 миллион тонна болған. 
Сонымен бірге қазақ ұнының ба-
ғасы 10 пайызға немесе әр тоннасы 
үшін 340 доллардан 310 долларға 
дейін (DAP Сарыағаш) құлдырады. 

№1 экспорттаушыға айналған 
Түркия жыл сайын әлемдік на-
рықта 3,5 миллион тоннаға дейін 
ұн (ткізеді. Gзбекстан 2022 жылы 
949 мың тонна ұнды экспортқа 
шығара алды. 

Gйткені Е.Ганның айтуынша, 
Gзбекстанда бидай (ңдеу қуатты-
лығы жыл сайын 2,5-3 млн тоннаға 

(сіп отырады. Gзбекстан Үкіметі 
жергілікті диірмендерді қолдаудың 
қуатты бағдарламасын іске қосты. 
Оларға арзан кредит, салықтық 
жеңілдіктер мен преференциялар 
сыртында протекционистік қолдау 
түрінде де артықшылықтар бе-
ріледі. Соның ішінде қазақстандық 
ұнды Gзбекстан аумағы арқылы 
транзитпен (ткізу тарифін к(теру 
де бар. Оның орнына қазақстандық 
бидайды жеткізуге жеңілдік қа-
растырылған. Нәтижесінде, (з бек-
тер қазақ астығының ірі импорт-
таушысына айналды. Егер 2021 
жылы к(рші ел 2 млн 762 мың 
тон на бидайымызды сатып алса, 
2022 жылы бұл к(лемді 3 миллионға 
(2,99 млн) жеткізген. Соның бәрін 

(зінде диірменнен (ткізіп, ұн тү-
рінде сыртқа қымбатқа саудалайды.

Осы орайда Gзбекстан Ау-
ғанстанға жеткізетін ұн к(лемін 
қарқынды арттыруда: 2020 жылы 
ауған еліне 721 мың тонна ұн ж(-
нелтсе, 2021 жылы 949,1 мың тон-
насын жолдады. 2022 жылы Gз-
бекстан Ауғанстанға гуманитарлық 
к(мек түрінде ұн жеткізу бойынша 
БҰҰ тендерін жеңіп алып, табысқа 
кенелді. 

Қазақстанның Ауғанстанға 
жеткізілімдері құлдырап барады: 
2020-2021 маркетингтік жылы 1 млн 
147 мың тонна ұн сата алды. 2021-
2022 маркетингтік жылда бұл к(р-
сеткіш 1 млн 74 мың тоннаға де йін 
т(мендеді. Ағымдағы 2022-2023 
жылғы к(рсеткіш – 622 мың тонна. 

Жалпы, кезінде Қазақстанның 
Ауғанстан нарығын жаулап алуына 
Пәкістан «к(мектесті»: ондаған 
жыл бойы ауған елін (з ұнымен 
асыраған Пәкістан ағымдағы 
онжылдықта ұн экспорт таушы-
сынан импорттаушыға айналды. 
Бұл (нім оның 230 миллионнан 
асатын (з халқын тамақтандыруға 
жетпейтін болды. ^рине, Қазақ-
стан Пәкістанның ұлан-ғайыр 
нарығын игеріп алуына болатын 
еді. Бірақ Қазақстан Үкіметі оған 
баса мән бермей отыр. Тек 2022 
жылы Термез (Gзбекстан) – 
Мазари-Шариф (Ауғанстан) – 
Кабул (Ауғанстан) – Пешавар 
(Пәкістан) теміржол бағытының 
құрылысына қатысу ниетін білді-
румен шектелді. 

Биыл отандық ұн экспортының 
к(лемі қанша болатыны әзірге 
бел гісіз. Ағымдағы 2022-2023 мар-
кетингтік жылда 884 мың тонна ұн 
экспортталған. Сонымен бірге ұн 
бағасы арзандап кеткені әлгінде 
айтылды. Яғни, отандық ұн экс-
пор ттаушылардың табысы кемиді. 

Мұның сыртында сарапшылар 
елдегі диірмендердің толық жүк-
темемен жұмыс істемейтінін, қо-
сымша ресурстардың, электр 
қуа тының, жанар-жағармайдың 
ба ғасы қымбаттағанына, логисти-
калық шығындардың да (скеніне 
назар аудартады. 

Ел Үкіметі Gзбекстанның тә-
жірибесін игеріп, үлгі алуы үшін 
шенеуніктерден және бизнес-
мендерден тұратын ауқымды де-
легацияларды аттандырса, артық 
болмас еді. Сонда к(ршіде ұн 
(ндірісін (ркендету үшін қандай 
жағдайлар жасалғанын ұғынар еді. 
^йтпесе, ұнды (з елімізде жаса ған-
нан (збек аумағында (ндірген 
әл деқайда тиімді әрі табысты еке-
нін түсінген тәжірибелі қазақ стан-
дық кәсіпкерлер Gзбекстанда ұн 
тарту кәсіпорындарын ашып жа-
тыр. Сондай-ақ (з елін тәліптер 
ба сып алғалы ауғандық диірмен-
шілер де (збек жеріне ауып, ұн 
(ндіру кәсіпорындарын соған 
к(шірді. 

Ұнға қай кезде де сұраныс бо-
лады. Демек, Үкімет бағасы құл-
дырап бара жатқан мұнайға алдана 
бермей, ұн экспортын нағыз бай-
лық к(зіне айналдырудың қамына 
мықтап кіріскені абзал.

ҰННЫҢ ҚҰНЫН 
ЭКСПОРТТАЛҒАН БИДАЙ ТҮСІРЕДІ


аза�стан �н экспорты бойынша 2007 жылы әлемде к�шбасшы атанды. Біра� 
жа)анды� де�гейдегі бірінші орнын небәрі �ш жыл �стап т�ра алды. 2010 жылы 
Т�ркия�а жол беріп, екінші орын�а сыр�ыды. Б�л да зор жетістік. Алайда енді бізді 
+збекстан басып озатын т�рі бар. +збек а�айын б��ан дейін т�ра�ты т�рде �н экспорты 
ж�нінен әлемдік жетекші елдерді� «�штігіне» кіріп келген Францияны ы�ыстырды. 
/ажабы сол, +збекстан 
аза�станнан 3,5 еседей аз бидай жинайды. Сонда б�л елді� 
��пия-сыры неде? Бізді� елімізде неге осы сала кері кетіп барады? 

�збек кәсіпкерлері кейінгі жылдары қа зақ бидайын к�бірек 
импорттап, одан �ндірілген сапалы ұнымен Ауғанстан нарығы-

на шығып жа тыр. Бұдан қатаң бәсекелестік ор нап, қа-
зақстандық жеткізуші лерді ығыстыра бастады. Айталық, 

Солтүстік Қазақстан облысында ұн тартушы кәсіпорындар-
дың 70 пайызы не банкрот болды, не жа былу қарсаңында тұр. 
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КЕЛІСПЕЙТІН КЕСІМ
Шынында, Орталық Азия 

елдері, соның ішінде санкцияның 
қауіп т�нуі мүмкін екені жайлы 
хабарлар бүгін шыққан жоқ. 
Мәселен, был тыр наурызда Британ 
Парла ментінің мүшесі Маргарет 
Ходж Қазақстан мен )зербайжан 
елдері «Ресейді қолдайды» деп 
мәлімдеп, қос мемлекетке санкция 
салу ту ралы бастама к�терген 
болатын. Дегенмен кәрі құрлық 
елінің Сырт қы істер министрлігі 
бұл тақырыпты жылы жапты. Бәрі 
басылды дегенде, �ткен айда то-
сыннан АҚШ Қазақстанға қай-
талама санкциялар бойынша ес-
керту жасағаны хабарланды. Нақ-
тырақ айтқанда, банктер мен 

ком панияларға қауіп бары ай-
тылған. Себебі Ресейдің шек теу-
лерді айналып �туіне ықпалдастық 
к�рсеткендер бар екен. Қош, со-
нымен таяуда Bloomberg агенттігі 
Ресейге жаңа санкциялар пакетін 
енгізу мәселесі талқыланып жат-
қанын жазды. Ақпаратқа сәйкес, 
бұл жолы Ресейге реэкспорт 
мәселесінде к�мектесіп отырған 
елдер, атап айтқан Орталық Азия 
елдеріне де жанама салық салыну 
мүмкіндігі туған. Демек, кәрі құр-
лық елдері мен АҚШ бұрын «мүм-
кін» санаған дүниелерін шындап 
іске асыруға ниетті секілді. 

Дегенмен еліміздің Ресейге 
тауар экспорттайтыны жасырын 
емес. К�ршіден ат ізін алыс салу 
қиын болатыны айтпаса да белгілі. 
Жоғарыда айтқан жаңалық тараған 
соң Energyprom сарапшылары 
Қазақстаннан Ресейге экспорт-

талып жатқан 11 тауар санатына 
талдау жасап к�рген екен. Портал 
зерттеуіне сенсек, Қазақстанға 
2022 жылы есептеу және тұрмыс-
тық техника бойынша 11 тауар 
санатының ішінде сегізіне қатысты 
импорт �скен. Олардың кейбі реу-
лері бойынша �сім айтарлықтай 
к�п. Желдеткіштер, сорғыштар, 
�неркәсіптік кір жуғыш машина-
лар үш есеге жуық, телевизиялық 
қабылдағыштарының импорты 
44,5 пайызға артқан. Тауарлардың 
басым б�лігінің импорт к�лемі 12 
пайыздан 15 пайызға ұлғайған. 
Міне, санкция шырмауын кү шей-
туге мүдделі елдердің күмәндана-
тын тұсы да – осы. Биыл қаңтар-
ақпан айларында �сім тіпті жал-
ғасып, күшейді. Ұлттық статистика 
бюросының деректеріне қарасақ, 
осы кезеңде елімізге телевизиялық 
қабылдағыштар мен электрондық-

есептеу техника, миксерлер екі 
есе, бейнекамералар үш есе, кір 
жуатын машиналар алты есе к�п 
әкеліне бастаған. )йтсе де, тағы 
бір дүние бар: аталған тауарлардың 
импорты �суіне тек �зге елге сату 
ықпал етпеген, ішкі сұранысымыз 
да артуда. Мысалы, бейнека ме ра-
лар еліміз аумағында 2023 жылдың 
қаңтар-ақпан айларында был-
тырғы жылдың алғашқы екі айы-
мен салыстырғанда үш есе к�п 
сатылыпты. Ішкі нарықта теле ди-
дарларды �ткізу к�лемі 38,4 па-
йызға, электрондық есептеу тех-
никасы 82,8 пайызға, түрлі тұр-
мыстық электромеханикалық ас-
паптар 70,6 пайызға артқан. Ен-
деше «Қазақстан тұрмыстық тех-
никаның бәрін тек Ресейге �ткізу 
үшін к�птеп сатып алып жатыр» 
деп кесіп айтуға болмайды. 

Осы тұста ескерер жайт – елі-
міз сәуірден бастап тауар қоз ға-
лысын бақылауға к�шіп, Мәскеуге 
салынған санкциялардың бұзыл-
мауына ішінара тосқауыл қоятын 
болған еді. Яғни, Қазақстанның 
мемлекеттік құрылымдары реэкс-
порты мәселесін к�ршіге к�мек 
етіп отырған жоқ. Бұл жерде к�п 
нәрсені іске асырып отырған жеке 
кәсіпкерлер. Оларға саясаттан 
бұрын, �зінің табысы маңызды 
екені анық. Сондықтан Ресейге 
тауарларын тасымалдай береді. 

«Реэкспортпен жекеменшік 
бизнес айналысады, оларға қазір 
осы тиімді. Iйткені Ресейде тұр-
мыс техникасы мен электроника, 
смартфондар мен басқа да заттарға 
сұраныс артты. Қазақстандық кә-
сіпкерлер бұдан жақсы пайда 
табуда. Бірақ бұл ұзаққа бармайды. 
Батыс елдері бұны әлдеқашан 
байқап, бақылап отыр. Дегенмен 
олар елімізге санкция салуға бар-
майды деп ойлаймын, оларға бұ-

ның керегі жоқ. Қазақстан оларға 
транзиттік аймақ. Сондықтан 
процесс жалғаса береді, шектеулер 
қояды, ескерту жасайды, жекеле-
ген компанияларға санкция да 
салар. Осындай режимде жүре 
береді деп ойлаймын, – дейді 
Айдар )лібаев. 

РЕСЕЙДЕН ДЕ ТЕХНИКА 
ТАСЫМАЛДАЙМЫЗ

Иә, осы жылы қаңтар мен 
ақпанда барлық санаттар бойынша 
�сім бар. Жыл басында Қазақстан 
�з елінде �ндірмейтін тауарлардың 
реэкспортын біршама арттырды. 
Импортты және экспортты бірдей 
к�лемде параллельді ұлғайту схе-
малары тауарлардың үш санаты — 
тұрмыстық кір жуғыш машиналар, 
теледидар қабылдағыштары және 
электронды есептеу техникасы 
бойынша ғана қаралады. Бір 
қызығы, Қазақстанға импорт та-
латын тұрмыстық һәм есептеу 
тех никасының негізгі б�лігі Еу-
ропа мен АҚШ �ндірісі емес. 2022 
жылы осы тауарларды импорт-
таудың нақты к�леміндегі елдердің 
үлесін есептеу Еуроодақ мен АҚШ 
елдерінің мұндай �німнің негізгі 
түрлерінің импортындағы үлес 
сал мағы 5 пайызға әрең жететінін 
к�рсетті. Тек екі ірі тауар тобы бо-
йынша батыс мемлекеттерінің 
үле сі жоғары. Қазақстанға шаң-
сор ғыштар импортындағы АҚШ 
пен Еуроодақ елдерінің үлес сал-
мағы 10,4 пайыз, интегралды элек-
трон дық схемалар 10,1 па йызды 
құраған.

Еуропамен салыстырғанда 
АҚШ-тан келетін тауар �те аз. 
Қазақстан үшін тауар жеткізудегі 
негізгі еуропалықтар – Польша, 
Литва, Германия, Чехия, Ұлы бри-
тания. Елімізге электрониканы 
негізінен Қытай, Түркия, Вьетнам 

мен Гонконг жеткізеді. Оның 
ішінде Қазақстанға электрондық 
тауарлардың едәуір б�лігін им-
порттайтын Ресейді де қосыңыз. 
Сонда Қазақстан тауар жеткізуде 
жымысқы жолмен делдалдың р�-
лін атқарып отырмағанын к�ресіз.

Қазақстаннан қайта экспорт-
талатын электрониканы сатып 
алу шылар – Ресей, Орталық Азия 
елдері. Кондиционерлер, компью-
терлер, шаңсорғыштар, бейнека-
мералар, мониторлар мен инте-
гралды электронды схемалар сияқ-
ты �німдер үшін Ресей жетекші 
сатып алушы екені рас. Оның 
Қа зақстаннан экспорттағы үлесі 64 
пайыздан асады. Тоңазытқыштар, 
кір жуғыш машиналар, теле фон-
дарға келсек, олар негізінен к�рші 
Орталық Азия елдеріне экс порт-
талады.

Еліміздің Ресейге бағытталған 
экспортын қарастырсақ, 2022 
жылы барлық позиция жағынан 
�сті. Бұл тұста Кеден статистикасы 
бойынша, ашық дерекқорларда 
экспортталған тауарлардың белгілі 
бір �ндіруші елге тиесілігі туралы 
мәліметтер жоқ. Айта кеткен ж�н, 
The Moscow Times басылымы 
Кремльдің посткеңестік кеңіс тік-
тегі ең ірі сауда серіктесі саналатын 
Қазақстан Ресейге параллель 
импорт тасымалдайтын жүктерге 
�з шекарасын жапқанын жазған 
еді. Сондықтан қалай алғанда да 
Қазақстан Ресейге салынған санк-
ция ережелерін бұзуға мүдделі 
емес. Шекаралас болған жерде 
тауардың алыс-берісін толықтай 
тоқтату мүмкін емесі айдан анық. 
Ал АҚШ пен Еуропаның санцияға 
Қазақстанды қосу жайлы айтқаны, 
әдеттегі ескертудің бірі тәрізді. 
Олай болмаған күннің �зінде қауіп 
кейбір жеке компанияларға ғана 
т�нуі мүмкін. 

Жәнібек АМАНГЕЛДІ

МИКРОМОБИЛЬДІ К�ЛІККЕ 
ШАҒЫМ К�П

Екі д�ңгелекті к�лік тротуарда жүрген-
де аса сақ болуды қажет етеді. Iйткені 
оның жылдамдығы сағатына 40-80 ша қы-
рым ға дейін үдейтіндіктен, оған соғылған 
адам ның жарақаты да жеңіл болмасы 
анық. Жүргіншілер жолында балалар, қа-
рия лар, бала арбасымен әйелдер жүретінін 
қа перге алсақ, жағдайдың қаншалықты 
қауіп ті екеніне к�зіміз жетеді.

Деректерге жүгінсек, скутердің кесірі-
нен 2021 жылы бір адам қаза тапқан және 
71 адам жарақат ал ған. Былтырғы осындай 
мә ліметтерді сұ рас тырып, біз Бас про кура-
тураның Құ қықтық статистика және ар-
найы есепке алу ж�ніндегі комитетіне 
жү   гінгенде, мұн дай жекелеген статистика 
жүргізілмейтіні ж�нінде жауап алдық. 

Мәжілісте осы к�лікке қатысты заң 
жо басын талқылау барысында Ішкі істер 
ми нистрінің орынбасары Игорь Лепеха 
был тыр елімізде осындай 43 апат болып, 
бір адам қаза тапқанын мәлімдеді. 

«Жол бойында самокат пен авток�лік 
соқ тығысқан жағдайда ғана статистика 
жүр гізіледі. Олардың барлығы Алматыда 
тір келді. Биылдың �зінде осындай екі 
фак ті бар. Бірақ бұл – электр «самокаттың» 
ав ток�лікпен немесе мотоциклмен соқты-
ғыс қан кездегі статистикасы. Жаяу жүргін-
ші лер жолағында апаттар әлдеқайда к�п. 
Алайда бұл оқиғалар бойынша статистика 
жүргізілмеген. Енді к�ліктің осы түріне 
қа тысты нақты талаптарды заңдастырсақ, 
Бас прокуратура мұндай статистиканы да 
қамтиды», – деді вице-министр.

Айта кетерлігі, елімізде электр ску тер-
лер саны жыл сайын к�бейіп келеді. Оған 
на рықта осы к�лікті жалға беретін кик-
шер инг сервисін ұсынатын компаниялар 
қа тары артқанын қосыңыз. Осындай к�-
лікке бейімделмеген қолданыстағы к�лік 
инф рақұрылымының жүктемесі қазір 
есе леп артып кетті. Оған тұрғындардың, 
жаяу жүргіншілердің шағымы жиілеп кет-
кені куә. Iйткені электр скутер �зінің ар-
найы жолы болмағандықтан, вело жо лақ -
тар дың аз болуына байланысты трот уар, 
серуен жолдарына шығып кетуге мәжбүр 

болып отыр. Ал адамдардың қауіпсіздігін 
сақ тау үшін жедел түрде бастапқы ере же-
лерді енгізу қолға алынып, шектеу шара-
лары заң жүзінде енгізіле бастады. 

Сонымен қатар шеринг компания лар-
дың қызметінде мән беретін тұстар к�п. 
Айталық, электр скутерді жүргіншілер 
жо лы ның ортасына қалдырып кететініне 
жиі куә болып жүрміз. Ол жаяу жүргін ші-
лерге, сәби отырған арбаның �туіне кедер-
гі келтіреді. Сондай-ақ к�лік жолына 
тас тап кету немесе к�лік тұрағына қойып 
ке тушілер де табылады. 

Алайда кикшеринг компаниялар ску-
тер тұрағы әкімдікпен келісіп таңдалғанын 
әрі ол к�лікке, жүргіншіге немесе к�лік 
тұ ра ғының айналасына кедергі келтірмей-
тін жерде орналасқанын алға тартады.

Мысалы, Алматыда жалға берілетін 
ску  терге арналған тұрақтар белгіленген. 
Ар найы тұрақ болса, жалға алушылар 
элек тросамокатты жаяу жүргінші мен к�-
ліктерге кедергі келтірмейтін орынға қоя-
ды делінеді. 

Компания қолданушысын тәртіпке 
шақырып, оны ынталандыруды қолға ала-
мын десе, кедергі к�ріп тұрған жоқпыз. 
Алай да олар заңмен шектелмесе, �здігінен 
құл шыныс таныта бермейді.

ЗАҢ М�СЕЛЕНІ 
РЕТТЕЙ МЕ, 

�ЛДЕ ШЕКТЕЙ МЕ?..
Айта кетерлігі, электр скутер – жаңа 

к� лік түрі. Сондықтан электр скутер, ги-
рос кутер, моноцикл сияқты шағын электр 
к� ліктерін қадағалау, заңнамадағы мәр те-
бесін белгілеу, шағын электр к�лігін жүр-
гізу шінің құқығы мен міндетін анықтау 
мін деті тұрды. Ең алдымен былтыр электр 
ску тердің стандарты қабылданды. Ендігі 
электр скутерге қатысты бірнеше заң 
�згер ту қолға алынды. Соның нәтижесінде 
кеше Мәжілістің жалпы отырысында «Қа-
зақстан Республикасының кейбір заң на-
малық актілеріне жол жүрісін ұйымдастыру 
мә селелері бойынша �згерістер мен то-
лық тырулар енгізу туралы» заң жобасы 
қа   былданды. 

Осы құжатты талқылау барысында Іш-
кі істер министрі Марат Ахметжанов к�-
лік тің бұл түрін жасы 18-ден асқан және 
мо тошлем мен жарық шағылыстыратын 

киім киген азамат басқара алатынын мә-
лім етті. 

Былтыр заң жобасы әзірлене бастаған-
да бұл жас шегі 16 жас шамасында болады 
деп келді. Iйткені жол жүрісі туралы заңға 
сәй кес мопед жүргізуге рұқсат беретін 
куә    лікті 16 жаста беріледі. Ал электр ску-
тер осы мопедпен бір түрге жатқызылады 
деп келді. Алайда к�пшілік пікірін ескеріп, 
мән-жайды егжей-тегжейлі қарастырған 
заң әзірлеушілер жас шегін 18-ге жеткізуді 
құп к�рген болып отыр. 

Аталмыш Парламент депутаттары 
әзір   леген заң жобасында электр самокат-
тар дың жүрісін реттеу бойынша алғашқы 
түзетулер топтамасы ұсынылды. Құжатта 
электр скутер к�лік құралы ретінде та ны-
лады, сондай-ақ жүру жылдамдығы саға-
ты на 25 шақырымға дейінгі к�лік құралы 
са натына жатқызылады. Ол велосипед 
жол дары мен жол жиектерінде шектеусіз 
жүре алады. 

Отырыста депутат Руслан Берденов 
Ал ма тыда кикшеринг компаниялар жиы-
ны на қатысқанын айтып �тті. Кәсіпкерлер, 
шектеулер жаңа ашылған кәсіпке кедергі 
келтіретінін жеткізген. Олар жүргізушіге 
талап қою мен жылдамдықты т�мендетудің 
орнына сақтандыру жүйесімен жұмыс 
істесек деген ұсыныс к�терген. Заң жоба-
сын әзірлеуге қатысқан Екатерина Смы-
шляевадан осы сұраққа жауап берді. Де-
путат бұл тиімді бизнес екеніне тоқталып, 
кик шеринг компаниялар адамдарды жұ-
мыспен қамтып, салық т�леп отырғанын 
жа сырмады. 

«Алайда кез келген бизнес біздің аза-
маттар үшін қауіпсіз болуы тиіс. Біз осы 
қа ғи даны басшылыққа алдық. Сақтандыру 
жайына келсек, �темақы беру ж�ніндегі 
ұсы  ныс жолда т�тенше жағдай болған соң 
жа  салады. Сақтандыру �темақысы жара қат 
салған адамды тыныштандыра ала ма?» – 

де ген Екатерина Смышляева сақтандыру 
жағдайы кейін қарастырылатынын атап �тті. 

Депутаттар қазіргі электр к�лік жүр гізу-
шісіне куәлік талап етілсе, оның құқы ғы на 
нұқ сан келмей ме деп сұрады. Оған жауап 
бер ген Ішкі істер министрінің орын басары 
Игорь Лепеха «заңға қол қойылған соң 
кү шіне енуі үшін 60 күндей уақыт бар бол-
ған дықтан бұл мерзім азаматтардың �з 
құ қығына қатысты жағдайды білуіне жет-
кілікті уақыт деп санайтынын атап �тті. 
Со нымен қатар вице-министр елімізде 
7 млн-нан астам адамда жүргізуші куәлігі 
бар екенін алға тартып, олар жол ережесін 
білетіндіктен куәлік алушылар қатары к�п 
болмайды деген түйін жасады. 

Депутат Арман Қалықовтың айтуын-
ша, электр скутердің тротуарда жүруіне 
то лық тыйым салыну к�зделген. Жұ мыс-
шы тобы осы тыйымды алып тастап ор ны-
на жылдамдықты сағатына 6 шақырым 
етіп қалдыруды ұсынған. «Шектеудің бұл 
ше гі неге негізделген? Iйткені жаяу жүр гін-
шілер аймағында жылдамдықты тір кей тін 
камера жоқ. Сонымен қатар само кат тың 
�зінде тіркеу н�мірі жоқ. Осындай жағ дай 
анықталса самокат жүргізушісі қан дай 
шаралар қолданылады?», – деп сұра ды. 

Екатерина Смышляеваның жауабына 
сен сек, мұндай жылдамдық шамамен 
тро турадағы жаяу жүргіншілер легінің 
жыл дам дығына жақын екен. Оны к�збен 
шо лып анықтау қиын емес болып шықты. 

«Жаяу жүргінші жылдамдығы – шама-
мен са ғатына 3,5 шақырым. Самокат жыл-
дам  дығы одан бірнеше есе қатты болса, ол 
кез келген видеода айқын к�рініп тұрады. 
Сон  дықтан оны сотта тез дәлелдеуге бола-
ды. )рі осы жылдамдық тежеу жолын 
ба рын  ша қысқартып, тез тоқтауға мүм кін-
дік береді», – деді депутат. 

Ішкі істер министрінің орынбасары 
Игорь Лепеханың айтуынша, тротуарда 

ба сымдық жаяу жүргіншіге берілгендіктен 
кез келген даулы жағдай жаяу жүргіншінің 
пай дасына шешілмек. 

ЭКОЛОГИЯЛЫҚ 
К�ЛІКТІ 

ДАМЫТУ ҚАЖЕТ
Микромобильді электр к�ліктері қала 

эко  логиясына жақсы әсер ететіні с�зсіз. 
Алайда оның тез к�беюі салдарынан қа-
жетті ин фрақұрылымды жабдықтау қала 
әкім шілігі тарапынан қолдауды және қала 
жос парын әзірлеуде түбегейлі шешімдерді 
та лап етеді. Бұл к�лік еліміздің оңтүстік 
�ңір лері, климаты жайлы мегаполистері 
үшін �те қолайлы. Жанармай шығыны 
та лап етілмейді, оны қуаттауға үйдегі қуат 
к� зі жеткілікті. )рі к�ліктің бағасы да 
бюд жеттік авток�ліктен жүздеген есе ар-
зан. Сонымен қатар к�лемі шағын бол ған-
дықтан үлкен даңғыл мен кең к�шені та-
лап етпейді. Шағын орамдар арасында 
жұ мысқа қатынауға, яки қашық емес 
тұс тарға жетіп алуға �те ыңғайлы. Алайда 
әр бір оңтайлы к�ліктің пайдалану шегі бар. 
Iйткені оның жүруіне еркіндік бері ле тін 
веложолақтар қала жолдарымен са лыс-
тырғанда аз. Оларды т�сеу мен қа шық тығын 
арттыру жағы елімізде мейлінше баяу 
жүргізіліп жатыр. Велосипед, электр скутер, 
моноцикл секілді экологиялық к� лік 
таңдаушылар қатары жыл сайын есе лей 
беретінін ескерсек, оның инф ра құрылымын 
дамыту баста назарда болуы тиіс. 

Урбанистер кептелісі к�п Алматы се-
кіл ді қалада «самокатшылар» автомо биль-
мен қатынай бастаса экологиялық, к�лік 
қарқыны жағдайының бұрынғысынан да 
шиеленісе түсетінін болжайды. Сондықтан 
қоғамдық к�лік пен микромобильді транс-
порт түрлеріне жағдай жасалуын күтіп 
жүр ген авток�лік жүргізушілерге күте 
тұруы на тура келеді. 

Түйткіл

САНКЦИЯ САЛҚЫНЫ: «КӨРШІҢ СОҚЫР БОЛСА...»

Геосаяси 	а	ты�ысты тудырып отыр�ан к�ршімізді� кесірінен еліміз де кей т�ста 
жаманатты болып 	алатыны шын. Жа	ында А!Ш пен Батыс елдеріні� билік �кілдері 
Ресейге салын�ан санкцияны� жайын 	айта тал	ылау�а к�шті. Б�л жолы бәрінен б�рын 
реэкоспорт мәселесінде «Мәскеуге к�мектесіп жатыр» деген желеумен Орталы	 Азия 
елдеріне 	ысым болуы м+мкін екені айтылыпты. Осы т�ста біз «шынында да еліміз 
санкцияны б�зу�а септесіп отыр ма?» деген сауал�а жауап іздеп к�рдік. 

Мадияр ТӨЛЕУ

СКУТЕР МІНГЕН ДЕ ЕРЕЖЕНІ 
САҚТАЙДЫ

К�лік кептелісін азайту�а, 	ала экологиясын жа	сарту�а септігін тигізетін 
же�іл к�лікті� бірі – «самокат» деп атап кеткен электр скутер. Ы��айлы к�-
лік ті� шы�ыны аз, 	�ны автомобильден арзан бол�анды	тан оны тіз гін-
деушілер 	атарында жастар мен жас�спірімдер к�п. Оларды� кейбірі 	ара-
пайым ережені са	тамай, жаяу ж+ргінші жолына шы�ып, жылдамды	ты 
асы рып, тротуарда�ылар�а 	ауіп т�ндіре бастады. Сонды	тан 	ала т�р �ын-
да ры электр скутер мен моноцикл ж+рісін реттеуді талап етуде. 
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– Сәуле апай, «Қасірет пен тағ-
дыр» романы жапон тіліне аудары-
лып, Жапонияда тұсауы кесілді. 
Романды жапон тіліне аудару идеясы 
қалай келді?

– Осы орайда бұл сапарды 
ұ й ы м  д а с т ы р у ғ а  а т с а л ы с қ а н 
ЮНЕСКО қамқорлығындағы Ха-
лықаралық мәдениеттерді жа қын-
дастыру орталығының директоры 
Олжас Сүлейменов пен орынбасары 
Салтанат $шімоваға және «Невада-
Семей» халықаралық ядроға қарсы 
қоғамдық қозғалысының вице-
президенті Валерий Жандәулетовке, 
осыдан бір жыл бұрын кітапты 
жапон тіліне аудару туралы идеясын 
айтқан Орталықтың Астана филиа-
лының директоры Үмітхан Мұңал-
баеваға рақмет айтқым келеді.

Бізбен қарағандылық делегация 
да бірге келген еді, соның ішінде 
суретші Кәріпбек Күйіковты жал-
ғыз жібермей, қолдау білдіріп бар-
ған Қарағанды облысы әкімінің 
орынбасары Ербол $ліқұлов пен 
Мәдениет басқармасының басшы-
сы Еркебұлан Жұмакеновке және 
ко мандасына ризашылығымды 
біл діремін.

ЮНЕСКО мәдениеттерді жа-
қындастыру орталығының ұсыны-
сы мен, Жапонияның Қазақ стан-
дағы елшілігінің қолдауының ар-
қасында бұл жұмыс нәтижелі аяқ-
талды. Қазақ тілінен тікелей жапон 
тіліне аударған – Масуджима Ши-
генобумен осы уақыт ішінде жақсы 
қарым-қатынас орната білдік, ол 
кісі Жапония сапарында аудармашы 
болып, қасымызда бірге жүрді. 

– Жапонияда Кәріпбек Күйі-
ковтің «Жасанды күн» к#рмесі ашыл-
ған екен. К#рме мен кітап тұсауке-
сері белгілі бір датаға орайлас ты-
рылған ба?

– $рине, «Қасірет пен Тағ дыр-
дың» мұқабасындағы сурет – Кә-
ріпбектің еңбегі. Кәріпбек Күйі-
ков – антиядролық тақырыптағы 
суреттерімен әлемге танылған 
қыл қалам шебері. Біздің таныс ты-
ғымызға біраз жыл болды. «Қасірет 
пен тағдыр» кітабының мұқабасына 
суретін қоюға рұқсат сұрап ха бар-
ласқанда, с9зге келмей келісімін 
берген еді. Үлкен жүректі азамат. 
Осы жолы Жапонияға бірге барып, 
Токио Ұлттық Музейінде «Жасанды 
күн» к9рмесі қойылды. Оған 

тақырыптық 14 суретін апарыпты. 
Кә кеңнің онда бару себебі, бір жа-
ғы нан маған қолдау білдіріп барса, 
екінші жағынан ұйымдастырушылар 
тұсаукесер мен к9рмені бір бағ-
дарламаға енгізген екен. Бұл күні 
«Ақтастағы Ахико» елі қылқалам 
ше бері Кәріпбек Күйіков еке уі-
міздің шығармашылық тандемімізге 
тәнті болды. Сурет к9рмесі жоғары 
деңгейде бағаланды.

– Жапон еліне барған соң сапар 
қалай #рбіді?

– Ақбас Алатаудың бауырында 
9скен арманшыл қазақтың бір 
қызын қарт Фудзияма құшақ жая 
қарсы алады деп кім ойлаған? Алай-
да армандар орындалады екен. 
Ұшақ қанатында самғап, алдымен 
Сеулге, одан ары қарай Токиоға 
жеттік. 

ҚР Жапониядағы елшісі Сабыр 
Ердембеков қазақстандық деле-
гацияны жылы қарсы алды. Ота-
нынан келген делегацияға елшілік 
жақсы қолдау білдірді. «Қасірет пен 
тағдыр» кітабының жапон тіліне 
аударылғаны үлкен жетістік екенін 
атап 9тіп, кітапқа «екі ел арасын 
жақындата түсетін рухани дәнекер» 
деген баға берді. 

Мен де елшіге үлкен алғысымды 
айтып, қазақ елінде Мураками 
сияқ ты мықты жазушылар к9п еке-
нін, тек әлемге құлаш сермей алмай 
жатқанын айттым. Қазақтың та-
лантты жазушылары к9бірек ауда-
рылып, кітаптарын әлемге тарата 
беру керек деген ойымды жеткіздім.

Елшіліктің арнайы біз үшін 
құрылған бағдарламасы бойынша 
Токио мұнарасына жол тарттық. 
Елшілік бізге қала ішінде жүріп-
тұруымызға жағдай жасап, іші кең, 
керемет к9лігін к9лденең тартты. 
Барлық ықыласы мен құрметіне 
ри за болдық.

Жүрегім лүпілдеп, бір ерекше 
толқыныс сезімін басымнан кештім. 
Енді ше, ертең Токио Ұлттық му-
зейінде Семей ядролық сынақ по-
лигонының халқымызға тигізген 
зар дабы туралы «Қасірет пен тағ-
дыр» романымның тұсаукесері 9т-
пек. Соңғы он жылдың есебімен 
ал ғанда, қазақ жазушысының шы-

ғармасы жапон тіліне аударылып, 
онда тұсаукесері 9тіпті дегенді ес-
тімеппін. Сондықтан бұл 9зім үшін 
де, қазақ руханияты үшін де үлкен 
жетістік болды. 

Жапония –тынық мұхит аралда-
рына орналасқан мемлекет. Ол 
9зінің алға озып кеткен техно ло-
гияларымен танылған. Салт-дәс-
түрін сақтай білген, жоғары мәде-
ниетімен баурайтын ел. Сонымен 
қатар күншығыс елі – әлемдік 
даналықтың бесігі. Философиясы 
терең. Бір «Икигай» ережесі неге 
тұрады? Бұл – адам болу негізі 
туралы жапон ережесі. Сапалы 9мір 
сүру үшін «9зіңнің мықты жағыңды 
анық тап, соны дамыта біл, 9мі рің-
нің әр сәті жаныңа ләззат сыйлауы 
керек» дейді жапон даналығы. 

Токио Ұлттық музейінде 9ткен 
кітап тұсаукесеріне жапон әдебиеті 
9кілдері, қазақ диаспорасы, сту-
дент тер келіпті. Тұсаукесер 9те жо-
ғары деңгейде 9тті. Тұсаукесер 
шы мылдығын Қазақстанның Жа-
по ниядағы елшісі Сабыр Есімбеков 
ашып, екі ел арасындағы әдеби 
және мәдени байланыстарды дамы-
тудың маңыздылығын айтып 9тті. 

«Жапония – Еуразия» ядроға 
қарсылық қоғамының президенті 
Сока Гаккай с9з алып, Семей ядро-
лық сынақ полигоны туралы шы-
ғармаға жоғары баға берді. Маған 
«Ядролық жарылыстарға қарсы 
$лемді бейбітшілікке шақыратын 
кітап жазғаны үшін» сертификатын 
табыстады. Cз кезегімде 12 миллион 
мүшесі бар қоғамның Президентіне 
алғысымды айтып, кітабымды 
сыйға тарттым. 

– Жапон әдебиетінде атом бом-
басының зардабына қатысты, по-
лигон тақырыбында жазылған шы-
ғармалармен үндес к#ркем дү ниелер 
бар ма?

– Хиросима қаласының мэрі 
қабылдағанда бұл тақырыпқа жа-
зылған деректі дүниелердің к9п 
еке нін атап 9тті. Менің «Қасірет пен 
тағдырымды» атом зардабын к9р-
сеткен алғашқы к9ркем шығарма 
деп бағалады. 

Ал бізде 9здеріңіз білесіздер, 
полигон тақырыбындағы дүние-

лерге келгенде, Кешірім Бозтаев, 
Медеу Сәрсекенің қабырғалы дү-
ниелері еске түседі. Бұл полигонның 
қазаққа залалы зор екенін кезінде 
Мұхтар $уезов айтқан екен. Ол 
кезде цензура қатты кез. Кешірім 
ағамыз қызметте істеген кезінде 
архивтерді ақтарып, «құпия» белгісі 
бар видеоматериалдарды к9ріп, 
жылаған екен. Атом бомбасын сы-
нап қана қоймай, жергілікті адам-
дарға, мал-жанға неше түрлі сынақ 
жүргізген ғой. Кешірім Бозтаев 
сынақ кезінде еті ағып түсіп қал ған-
дарды сол видеодан к9рген. Сынақ 
жасалған адамдар атылып кеткен де, 
із-түзсіз жоғалғандар қатарына 
енгізілген. Бұл туралы «Қасірет пен 
тағдырдың» екінші кітабы «Үзіл-
меген үмітте» ашып жазғанмын. 
Ақындардан Серік Ақсұңқарұлы, 
Бауыржан Жақып, Тыныштықбек 
$бдікәкімов 9леңдерін енгіздім 
романыма. Полигон зардабын су-
рет тейтін Бекежан Тілегеновтың 
«Қара жел» романы бар.

– Сапардан алған әсеріңіз қан дай? 
Бұл сапар несімен ерек шеленеді?

 – Сапардың ерекшелігі 9те зор 
болды. Біз келесі күні Хиросимаға 
жол тарттық. Токио уақыты таңғы 
сағат 5.00. Электричка атқан оқтай 
зулап Хиросимаға бет алды. Саға-
тына 350 шақырымды еңсеретін 
темір жол к9лігінің жылдамдығы 
ұшаққа бергісіз. Жылдамдық алған 
кезде магнит 9рісінен тұратын темір 
табанынан ажырап, құстай ұша-
тынға ұқсайды. Алыстан Фудзияма 
шыңы мұнартады. Бұл тау Хонсю 
аралындағы Сидзуока шеңберінде 
орналасқан, әлемдегі ең әдемі жа-
нартаулардың бірі әрі Жапония-
ның символы. 

Қазақстаннан келген делегация 
Хиросима қаласына жеткен соң, 
Бейбітшілік саябағындағы атом 
бомбасы құрбандарына арналған 
ескерткішке гүл шоқтарын қойдық. 
1945 жылы тамызда Американың 
бомбалаушы ұшағы Хиросимаға 
атом бомбасын тастап, одан 80 мың 
адам қаза тапқаны белгілі. Бұдан үш 
күн 9ткен соң Нагасакиге де осын-
дай атом бомбасы тасталған. «Қа-
сірет пен тағдыр» романында бұл 

туралы ашып жазамын. «Атом қа-
сіреті қайталанбасын! Ел мен жер-
де бейбітшілік болсын!» деген ті-
лек айттық. Бізді Хиросима қала-
сының мэрі Казуми Мацуи қа-
былдады. Мацуи сан 1945 жылы 6 
т а м ы з д а  ж а п о н д а р  я д р о л ы қ 
қарудың тікелей құрбаны болғанын 
еске ала отырып, адамзат үшін атом 
қаупі әлі де жоқ емес екенін ес-
кертті. Cз кезегімде с9з алып, қазақ 
пен жапон халқы ортақ қасіретті 
бастан ке шіргенін айта келіп, 
келешек ұрпақ үшін ядросыз әлем 
құрудың ма ңыздылығына тоқ тал-
дым. «Қасірет пен тағдыр» рома-
нын жылы қа былдаған жапон 
халқына алғысым шексіз екенін 
жеткіздім. Жапон әншісі Мичида 
Риокко Ұлықбек Есдәулет аға мыз-
дың с9зіне жа зыл ған «Заман-ай» 
әнін орындады.

Бұдан кейін қазақстандық 
делегацияны Хиросима музейінің 
директоры Такехиро Кагава қабыл-
дады. Бұл кісі Семей жерінде болған 
екен, жалпы, қазақ еліне т9рт рет 
жолы түсіпті. Ол қонақтарға жапон-
дардың ұлттық дәстүрі – шәй 
рәсімін зор ілтипатпен ұсынды. 
Маған «үйге барғанда рамаға салып 
қоясыз» деп, Хиросима трагедиясы 
бейнеленген гобеленді сыйға тарт-
ты. Біз де 9з тарапымыздан ұлттық 
дәстүрден таймай, Такехиро санның 
иығына шапан жаптық. Қолтаңба 
қойылған кітабымды сыйладым. 
Му зей Хиросимадағы мемориалдық 
Бейбітшілік бағы аумағына орна-
ласқан. Жобасын сызған әйгілі 
жа пон сәулетшісі Кэндзо Тангэ 
екен. Музей кешені екі үлкен кор-
пустан тұрады, біріншісінің аумағы 
1 615 ш.м. болса, шығыс қанаты        
10 098 ш.м. құрайды.Сәулет идеясы 
күл болған жерінен қайта еңсе тік-
теуге қабілетті қайсар рухты к9р-
сеткісі келген. Бұл жерде атом тр а-
гедиясының ұмытылмас ескерткіші 
ретінде сол қалпында сақталған 
ғимараттар да бар.

Осы сұхбатты пайдалана оты-
рып, жасаған зор еңбегі үшін ау-
дармашым Масуджима санға, жо-
баға қолдау білдірген Олжас Сү-
лейменовке, кітапты аударуға демеу 
к9рсеткен кәсіпкер И.А.Сауэрге, 
Қазақстан – Жапония арасына к9-
пір салып, жол шығынымызды бір 
кісідей к9терген Қарағанды облысы 
әкімшілігіне, кітап мұқабасына 
9зінің әлемге танымал суреттерін 
қоюға келісім берген суретші Кә-
ріпбек Күйіков ініме, тағы да басқа 
ұйымдастырушы, қолдаушыларыма 
зор алғысымды білдіремін. 

(ңгімелескен 
Г.ТҰРҒАНБАЙҚЫЗЫ

Біздің сұхбат

Сәуле ДОСЖАН, жазушы:

КҮНШЫҒЫС ЕЛІ – 
ДАНАЛЫҚТЫҢ БЕСІГІ

«�асірет пен та�дыр» романы жапон тіліне аударылды. 
�аза� тілінен тікелей жапон тіліне аудар�ан – Масуджима 
Шигенобу. Жапон тіліндегі кітапты� т�саукесері Токиода 
!тті. «�асірет пен та�дырмен» �атар белгілі суретші 
Кәріпбек К%йіковті� де «Жасанды к%н» к!рмесі �ойылды. 
Жапонияда�ы сапар туралы жазушы Сәуле Досжан�а 
бірер сауал �ой�ан едік. 

Саф !нерді� са�ла�-
тары жинал�ан Ерке�али 
Рахмадиев атында�ы 
Мемлекеттік академия-
лы� филармония апта 
сайын к!рермендерін 
жа�а концерттермен 
�уантып келеді. �аза� 
оркестрі, симфониялы� 
оркестр, %рмелі оркестр, 
ішекті квартет, камера-
лы� хор, фольклорлы� 
ансамбль сия�ты 11 
шы�армашылы� топтан 
��рал�ан �жымны� әр 
!нер к!рсетуіні� артында 
жанкешті е�бек жат�анын 
бірі білсе, бірі білмейді. 
Астаналы� филармония-
ны� !нер к!рсететін 
сахнасы болса да, әлі 
к%нге дайынды� жасай-
тын арнайы орындары 
жо�. Онымен �оса, 
шетелде елде %рдіс ал�ан 
балалар филармониясы 
әлі ашылмай келеді. 

ҒИМАРАТҚА 
ЖАРЫМАЙ ОТЫР

Филармония алғаш рет Ақмола 
облыстық филармониясы болып 
1997 жылы құрылды. Аз уақыт ішін-
де 9нер ұжымы жоғары жетіс тік-
терге жетіп, кең ауқымды кон церт-
тер 9ткізген. Бүгінде астаналық 
фи лармонияда 11 шығармашылық 
топ жұмыс істейді. Дегенмен 9нері 
үстем ұжымның, к9ңілі күпті. 
Филармония әншісі, ҚР еңбек сі-
ңірген қайраткері Светлана Айт-
баеваның айтуынша, бүгінде ұйым-
да 700-ге жуық адам жұмыс істейді. 
Бірақ филармонияның орналасқан 
ғимаратында дайындық жасауға 
жағдай жасалмаған. 700 адамның 
дайындалатын б9лмесі жоқ. «Ас-
тана» концерт залы тек жиын 9т кі-
зетін бұрынғы конгресс холл. Сон-
дықтан симфониялық оркестр бір 

жерде, үрмелі оркестр Жастар са-
райында, фольклорлық ансамбль 
Оқушылар сарайында, камералық 
хор «Астана Операның» бір қуы-
сында дайындалады. Осылай бәрі 
ша шырап жүр. Басын біріктіріп, бір 
жерде дайындалатын филармо ния-
ның үлкен ғимараты жоқ.

– Филармония – концерттік 
ұйым. Балалар филармониясын құ-
рудан бұрын қазіргі филармонияның 
жағдайын жақсартуымыз керек. 
Неге біз мәдениетімізді дамыған ел-
дердегідей деңгейге жеткізбейміз? 
Иә, «Астана Опера» әлемдегі үздік 
театрлардың қатарында. Дәл сондай 
астаналық филармония деген дең-
гейге біз де лайық болғымыз келеді. 
30 жылда музыканттарға камералық 
залдар мен дайындық жасауға қо-
лайлы бір ғимарат салмағанымыз 
ұят. Біз Париж филармониясына, 
Вена филармониясына барып жүр-
міз. Олардың ғимаратын біздікімен 
салыстыруға да келмейді. Шығар-
машылық ұжымымыздың деңгейі 
жо ғары. Нұржамал Үсенбаева, Май-
ра Ілиясова, Алтынай Жорабаева 
сияқ ты белді әншілер де біздің ұжым-
да 9нер к9рсетеді. Шығар ма шы лық 
топтың деңгейі мен мате риал дық 
базасының жағдайы бір-біріне сай 
келмейді,– деді Светлана Айтбаева. 

Cнер иесінің с9зін кезінде фи-
лармонияның негізін қалаған Кен-
жеғали Мыржықбай да растады. 

– 1997 жылы филармонияны 
құрып, барлық ж9ндеу жұмыстарын 
жүргізіп, енді кіреміз деп отырған 
ғимаратымызды біреулер тартып 
алды. Сосын филармония 9нер паз-
дары әр бұрышта дайындалып жүр-
ді. Қазір ұжым да 9сті. Кейін Кон-
гресс холды филармонияға беріпті. 
Бірақ дайындық жасауға жағдай 
жасалмағандықтан, әртістер әр 
жерде дайындалып жүр екен, – 
дейді Кенжеғали Мыржықбай. 

КІШКЕНТАЙ ;НЕРПАЗҒА 
ҮЛКЕН САХНА КЕРЕК

Дамыған елдер мәдениетінің 
дәрежесін астаналық филармония 

арқылы паш етеді. Берлинде, Ве-
нада, Амстердам мен Лондонда, 
Па рижде дәл осындай филармо ния-
лар бар. Олардың сахнасында 9нер 
к9рсету әрбір кәсіби әншінің ар-
манына айналған. Тіпті, Еуропа мен 
Америкада, к9рші Ресей елінде 
мем лекеттік филармониялар жа-
нынан арнайы балалар филармо-
ниясы ашылған. Мұндай филар мо-
ниялар балаларға музыкамен кәсіби 
тұрғыда айналысуға, аспаптарда 
ойнау дағдыларын жетілдіруге және 
к9пшілік алдында 9нер к9рсетуге 
мүмкіндік береді. Осылайша, ба-
лалар филармонияларының к9п-
шілігі балалардың шығармашы-
лығына, ақыл-ойының дамуына 
және әлеуметтік дағдылардың 
жақ саруына ықпал етеді. Ал елімізде 
балаларға арналған нағыз кәсіби 
шығармашылық орталық жоқ. 

– Шетелде балалар филармо-
ниялары бұрыннан бері, тұрақты 
түрде жұмыс істеп келеді. Балалар 
филармониясы не үшін керек? Фи-
лармония дегеніміз – кәсіби сахна. 
Ол жерде кәсіби музыканттар ғана 
9нер к9рсетеді. Қазір елімізде ба-
лалар музыка мектептерінде ғана 

білім алады. Астанада онға жетпей-
тін музыка мектебі бар. $р мек теп-
тен жақсы музыканттар шығып 
жатыр. Бірақ балалар тек қана 
кабинеттік деңгейде қалып қояды. 
Сондықтан да талантты балалардың 
бағы үлкен сахнада ашылмай жүр. 
Жыл сайын «Бақытты бала» кон-
курсын 9ткізіп, Ержан Максим 
сияқты дарындарды анықтаймыз. 
Бірақ сол балалардың ары қарай 
9нерін шыңдайтын кә сіби фи-
лармония болмай тұр. 18 жасқа 
де йінгі балалар 9нер к9р сететін 
кә сіби сах на керек,– дейді Свет-
лана Айтбаева. 

Оның пікірінше, балаларға кә-
сіби орта мен кәсіби сахна керек. 
Үлкен театрлар мен сахналардың 
барлығы ересектерге арналған. Ал 
оқушыларға арналған бір ғана орта, 
Оқушылар сарайы бар. Оның 9зі 
Мәдениет министрлігіне емес, Оқу-
ағарту министрлігіне қарайды. Сол 
себепті талантты балалар тасада 
қалып жатыр.

– Біз 2006 жылы Ақт9беде тә-
жірибе ретінде Ғ.Жұбанова атын-
дағы облыстық филармония жа ны-
нан «Саз» деген балалар филармо-

ниясын құрдық. Ол жерде балалар 
биден, хордан, фольклордан, во-
калдан тегін сабақ алды. Облыстық 
филармониядағы ең мықты әртістер 
балаларға сабақ берді. Балаларды 
9здерінің ізбасарлары сияқты да-
йындады. Димаш та осы филармо-
нияның балалар орында ән айтты. 
Балалар филармониясына Аме-
рикадан арнайы режиссер шақыр-
тып, балаларға арналған мюзикл 
қойдық. Камералық оркестрмен 
бірге балалар хоры үлкен концерттер 
беретін. Бір шаңырақтың астында 
аға буын мен жас буын қоян-қолтық 
жұмыс істегендіктен, филар мо ния-
ның жетістіктері де артты. Ал Ас-
танаға келгеннен кейін мұндай 
үрдістің қалыптаспағанын к9рдім. 
Балалар да, 9нерпаздар да жан-жақ-
та шашырап жүр, – деді Светлана 
Айтбаева. 

Cнер иесінің пікірінше, балалар 
филармониясына жеке ғимарат 
ашса да артық емес. Бірақ бірінші 
астаналық филармониядан қо-
сымша штат ашып, балаларды бір 
жерге топтастыру керек. Бірақ біз 
балалардың бар екенін тек 1 мау-
сымда ғана ойлаймыз. Балалар фи-

лармониясы ашылса, оны теат рал-
дық, вокалдық бағытта да дамытуға 
болады. 

Қазір балалармен жұмыс іс-
тейтін 9нер ұжымдары аз. Тек 
«Астана Опера» театрында Балалар 
балет студиясы, Хор студиясы және 
Театрлық қол9нер студиясы жұмыс 
істейтінін білеміз. 

– Балалар хоры 9з қызметін 
2013 жылдың қараша айында бас-
тады. Оның қатысуымен алғашқы 
концерт сол жылдың 25 желтоқ-
санында 9тті. Бүгінгі таңда театрда 
балалар хорының қатысуымен Дж. 
Пуччинидің «Богема», «Тоска», «Ту-
рандот», Е.Брусиловскийдің «Қыз 
Жібек», Ж.Бизенің «Кармен» спек-
такльдері, Э.Григтың «Пер Гюнт тің 
саяхаты» қойылымдары сахналан-
ған. Жыл сайын 1 маусым – Бала-
ларды қорғау күнінде театр дың 
Ка мералық залында балалар сту-
диясының концерттері 9теді, онда 
жас 9нерпаздар түрлі бағдар ламамен 
9нерлерін ортаға салады. Балаларға 
арналған концерттермен қоса, хор 
Камералық зал сахнасында ересек-
терге арналған іс-шараларға да қа-
тысады, – деді Астана опера дағы 
балалар хор студиясының же текшісі 
Алтынғаным Ахметова. 

Қазір хор үйірмесіне 45 бала, 
театрлық қол9нер студиясына 7 ба-
ла, балет студиясына 24 бала ақылы 
түрде қатысады. Олардың арасында 
«Арт-спорт» порталы арқылы тегін 
дайындалып жүргендер де бар. Ал 
балалардың алды 9нер жолында 
әлемдік сахналарды бағындыруда. 
Бұл аға буын мен жас буынның ара-
сындағы қалыптасқан 9нер мекте-
бінің бүгінгі жетістігі. Дегенмен 
«Ас тана операда» жағдай да, ғимарат 
та бар. Олар балаларды тек клас-
сикалық 9нер бағыныда дайын дай-
ды. Ал ұлттық тәрбиенің негізі – 
ұлттық мәдениет екені даусыз. 
Сон дықтан ұлттық 9нерді дәріп-
теген астаналық филармонияға 
жаңа ғимарат тұрғызылып, жанынан 
балалар филармониясы ашылса 
небір таланттар түлеп ұшар ма еді...
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ФИЛАРМОНИЯ  ПАНА СҰРАЙДЫ



Алматыда а	ылы автот�ра	ты� 
ба�асы к�терілмек.  �ала әкімі Ер-
болат Досаевты� айтуынша, к�лік 
тізгіндеген 	ала т�р�ындары мен 
	она	тары 	ыр к!йек айынан бастап 
т�ра	 а	ысын жа�а тарифпен т�лей 
бастайды. Дегенмен а	ылы авто-
т�ра	тар сала сында�ы   бітпейтін 
реформалар мен �згерістер ша&ар 
т�р�ындары ны� шамына әбден 
тигендей. 

Қала әкімі ақылы автотұраққа к�лікті 
қалдырып кетудің құны шаһардың әр 
б�лігінде әртүрлі болатынын айтады. 

«Автотұрақ туралы айтар болсақ, 
биылдан бастап орындарды анықтап, 
аумаққа байланысты тұрақ ақысын 
к�тереміз. Бұл жұмысты 1 шілдеге дейін 
жүргізіп үлгермейміз, бірақ қыркүйектің 
басында дайын болуы керек», – деді 
Ерболат Досаев.

Қалалық мәслихат депутаттарының 
алдында осылай деген шаһар басшысы 
аталған қызмет түрі қандай негізге 
сүйеніп, әр аумақта әртүрлі болатындығын  
ашып  айтпады. Тек тарихи орталыққа 
жақын, яғни жергілікті халық «золотой 
квадрат» атап кеткен шаһардың ескі 
орталығындағы баға �згелерге қарағанда 
қымбатырақ болады деп қысқа қайырды.   

«Мәселен, Алатау, Медеу ауданында, 
Құлжа тасжолына шыға берісте бір тариф 
болса, �зге ауданда басқа тариф болады. 
Ал тарихи орталыққа жақын жерде тариф 
қымбатырақ бекітіледі.  Қаражат бюджет 
кірісіне жұмсалады», –  деді Ерболат 
Асқарбекұлы. 

Осы орайда тағы бір мәселе, мега-
полис басшысы ақылы автотұрақтан 
түс кен қаражат бюджет кірісіне жұмсала-
ды дегенімен, оның нақты қандай салаға 
немесе қандай басқарманың жұмысын 
жандандыруға бағытталатыны жұмбақ 
күйінде қалды. Бұл сауал мәслихат депу-
тат тарын да қызықтырмаған сыңайлы. 

ЖҮРГІЗУШІНІҢ ЖАЙЫН ОЙЛАР 
ЖАН БАР МА?

2кімдіктің бұл мәлімдемесіне к�лік 
тізгіндеген қала тұрғындарының біразы 
наразы секілді. Біз тілдескен алматы-
лықтардың біразы қала басшылығының 
бұл әрекетін құптамайтынын айтты. 
Олардың пікірінше, азық-түлік, комму-
налдық т�лем бағасы әл бермей жатқан 
тұста әкімдіктің бұл әрекеті ақылға 
қонбайды. 

 «Мен қарапайым бюджеттік мекеме 
қызметкерімін. Қала шетінде тұрған соң 
жұмысқа �з к�лігіммен қатынаймын. 
Қазірдің �зінде таңғы 9.00-ден кешкі 
18:00-ге дейін к�лігімді жұмыс орныма 

жақын жердегі жол жиегіндегі ақылы 
тұраққа қойғаным үшін 700-800 теңге 
т�леп жүрмін. Енді оны тағы қымбат-
тататын болса  бұл  мен сияқтылардың 
қалтасына айтарлықтай салмақ түсіреді. 
Қазір онсыз да барлық нәрсе күн сайын 
қымбаттап жатыр емес пе?  Сондықтан 
әкімдік бұл шешімін қайта қарау керек 
деп санаймын»,– дейді қала тұрғыны 
2лібек Құдияров.  

2кімдіктің бұл жаңалығы қарапайым 
к�лік жүргізушілерімен бірге қоғам 
белсенділерін де бей-жай қалдырмады. 
Олар бұндай  шешімдер жан-жақты 
талқылаудан �тіп барып, қабылдануы 
керектігін алға тартады. 

«Жалпы біздің қалада  ақылы авто-
тұрақ – �те күрделі  мәселе. Алдыңғы 
«Ал маты паркинг» компаниясының 
тірлігін бәріміз білеміз. Ең сорақысы оны 
астыр тын басқарып отырған тұлға 
Алматы қаласы әкімдігінің жауапты  
қызметкері болып шықты. 

Ал ақылы тұрақтың бағасын к�теру 
заң жағынан әбден талқыланып, тұрғын-
дардың талқысынан �ту қажет еді. Естуім-
ше, аталған бастама қалалық Қоғамдық 
кеңестің де талқылауына ұсынылмаған. 
Бұл жерде қала әкімдігінің шешімді �з 
бетінше қабылдай салынғаны байқалады. 

Сонымен қатар   мүгедектігі бар азаматтар 
мен әлеуметтік тұрғыдан аз қамтылған-
дарға,  к�пбалалы отбасыларға тұрақты 
тегін қылу жағы қарастырылуы керек 
болатын. Мендегі ақпарат бойынша 
мұндай жеңілдіктер әзірге айтылған жоқ. 
Сондықтан әкімдіктің бұл бастамасы 
шикі және асығыс шығарылған шешім 
деп есептеймін» дейді қала белсендісі 
Ғабиден Жәкей.

Оның айтуынша,  жанар-жағармай-
дың қымбаттауынан зәрезап болған 
жүргізушілерді қала әкімдігінің мына 
әре кеті тіптен ашындырып отыр. Мұның 
соңы әлеуметтік шиеленіске ұласып кетуі 
де ғажап емес.

�РТҮРЛІ БАҒАНЫҢ 
�ЛЕГІ

Сонымен қатар бір қала ішіндегі 
автотұрақ құнының әрқилы болатындығы 
да к�пшіліктің қайран қалдырып отыр. 
Белгілі заңгер Тілеужан Кішкенебаев бір 
қаланың аумағында бірнеше түрлі тариф 
бекітудің заңға қайшы екенін алға тар-
тады. Демек, бұл шешім бағаны реттеумен 
айналысатын орындармен келісілмей 
шығарылған секілді.

 «Негізі бізде Бәсекелестікті қорғау 
және дамыту агенттігі бар. Менің 
білуімше, осы агенттік әр аймақтың 
әлеуметтік экономикалық әлеуетіне 
қарай бағаны белгілеп береді. Бірақ аймақ 
немесе қалаға қатысты ортақ бір ғана баға 
бекітеді. Ал Алматы әкімдігінің қала 
ішіндегі аудандарда әртүрлі тариф қоямыз 
дегені түсініксіз. Сонда қала ішіндегі 
аудандардың халқының жалақысы 
әртүрлі ме? Мәселен, Алатау ауданы 
әкімдігінің қызметкерімен салыстырғанда 
Алмалы ауданы әкім дігі нің дәл сондай 
санаттағы қызметкерінің немесе мектеп 
мұғалімінің жалақысы жоғары ма? 
Сондықтан әкімдік мұндай әртүрлі тариф 
қоямыз деген қадамды не нәрсеге сүйеніп 
жасап отырғаны маған түсініксіз», – дейді 
заңгер Т. Кішкенебаев.   

Иә, Алматы қаласы әкімдігінің авто-
тұрақ ақысына қатысты шешімі шикілеу 
екені к�рініп тұр. Аталған қызмет түрінің 
ақысы қандай негізге сүйеніп к�тері-
летіндігін ашып айтқан адам тағы жоқ. 
Бұл жерде халық атынан сайланып, қала 
бюджетін қадағалап отырған мәслихат 
депутаттары да қауқарсыздық танытпауы 
керек сияқты. Сол секілді к�лікті уақытша 
қоюға т�лейтін ақыны қымбаттату 
арқылы қала бюджетін толықтыруды ғана 
ойлап отырған жауаптылар, халықтың да 
жағдайымен де бір сәт санасуы қажет-ақ.

Нұрболат АДЫРБЕК,                                                                                 
Алматы қаласы
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Ауыл шаруашылы�ы министрлігі 
әзірлеген Gosagro.kz а	паратты	 
ж!йесі дәл к�ктемгі дала ж�мыстары 
	ыз�ан ша	та д�рыс ж�мыс істемей, 
шаруалар�а 	олбайлау болып отыр. 
А	паратты	 ж!йе ж�мысыны� шала-
�айлы�ы салдарынан солт!стік-
	аза	станды	 ди	андар �здеріне 
тиесілі субсидияны уа	ытылы ала 
алмай, 	арыз�а белшесінен бату�а 
мәжб!р.

Gosagro.kz ақпараттық жүйесі Qoldau 
платформасының орнына жасалған 
болатын. Ескі палтформаны алмастырған 
жаңа жүйе оған қарағанда жақсы жұмыс 
істеуі керек-ті. Бірақ шаруалар оның жұ-
мысының шалағайлығын айтып байбалам 
салуда. «Атамекен» кәсіпкерлер пала-
тасына шағым айта келген диқандардан 
білгеніміздей, gosagro.kz жүйесінің басты 
кемшіліктерінің бірі – кәсіпкерлердің жер 
телімдері туралы мәліметтердің жоқ-
тығында. 

БАРЛЫҚ ШАРУА ЖАЛҒЫЗ 
МАМАННАН СҰРАЙДЫ

«Талшық Астық Агро» ЖШС осындай 
мәселемен бетпе-бет келді.  Ақпараттық 
жүйеде жер учаскелері цифрланбаған. 
Мемлекеттік жер кадастрының ақпараттық 
жүйесінен және Qoldau порталынан алын-
ған деректер Gosagro-ға дұрыс кіріктіріл-
меген. Соның салдарынан �тініш беру 
үшін сайтқа кіру мүмкін емес, мұрағаттық 
деректер және бұрын алынған субсидиялар 
туралы ақпарат жоқ. Бұл жайт субсидияны 
қайталап алуға әкеліп соқтыруы мүмкін, 
�йткені деректерді салыстыруға еш мүм-
кіндік жоқ», – деді Солтүстік Қазақстан 
облысы кәсіпкерлер палатасының агро-
�неркәсіптік кешенді дамыту б�лімінің 
сарапшысы Сабина Мұқашева. 

С�йтсек, облыстағы жер телімдерінің 
басым б�лігі цифрландырылмаған немесе 
заң талаптарына сай тіркелмеген екен. 

«Бұрын Qoldau порталында барлық 
егістік жерлерді к�ретінбіз. Қазір егістіктер 
бойынша емес, жалпы кадастр ғана бар. 
Жүйе соңына дейін жасалмаған. Қолдары-
нан келмесе, неге Цифрлық даму, инно-
вациялар және аэроғарыш �неркәсібі 
министрлігіне жүгінбеске? Тіпті, біздің 
ауылдағы IT-мамандар да бұл мәселені 

шешудің жолдарын ұсынып жатыр. Qoldau 
да, gosagro.kz да, «Ғарыш сапары» ҰК да 
Ауыл шаруашылығы министрлігіне бағы-
нышты емес. Неге?

Бұл – жалғыз «Талшық Астық Агро-
ның» қиындығы емес. Бүкіл ел бойынша 
туындап отырған мәселе. Осы мұңымызды 
айтып кімге жүгінсек те, қол жайғаннан 
басқа амалдары жоқ. Ауыл шаруашылығы 
басқармасындағылар да «білмеймізден» 
ары аспайды. Жүйенің колл-орталығының 
телефоны жұмыс істемейді. Мәселе туын-
даса, оның шешімін табуға к�мектесетін 
маман жоқ. Арнайы ашылған телеграм-
арналары бар екен. Бірақ бұл арнаға 
қарапайым шаруалар  қосыла қоймайды. 
Және бұл арна бүкіл Қазақстанға ортақ. 
Қанша адам бар екенін топшылай 
беріңіздер. Солардың барлығының қарша 
бораған сұрақтарына бір ғана �кіл жауап 
береді. Оның қай мекемеде жұмыс істейтіні 
белгісіз. Жалғыз �зі жауап беріп те үлгер-
мейді», – деп мұңын шақты «Талшық 
Ас тық Агро» ЖШС-інің есепшісі Раушан 
Мұхамедқайырова. 

Биыл 18 сәуірде тыңайтқыштарды суб-
сидиялауға �тінім беру басталған болатын. 

Осындай �тінім беру кезінде «Қызылжар» 
фермерлік қожалығы да тосын оқиғаға тап 
болды. 

«Кәсіпорын селитра мен аммофосты 
субсидиялауға �тінім бере алмады, �йткені 
�тінімде жер телімдері к�рсетілмеген. Кә-
сіпорын басшылығы gosagro.kz порталы-
ның қолданушыларға қолдау к�рсету 
қызметіне жүгінген.  Ондағы маман егер 
жер жеке сәйкестендіру н�міріне,  ал ұйым 
бизнес сәйкестендіру н�міріне ресімделген 
болса, онда техникалық жағынан субси-
дияларға �тінім беру мүмкін емес екенін 
түсіндірді. Неліктен жаңа жүйені әзірлеу-
шілер фермерлік қожалықтың жерлері заң 
бойынша басшысының  жеке сәйкес-
тендіру н�міріне тіркелетінін ескермеген? 
Fйткені бұған дейінгі qoldau.kz порталында 
солай болатын. Бұл сұраққа gosagro.kz 
жүйесінің маманы мұндай техникалық 
тапсырма берілген жоқ деп жауап берді. 
Ендеше, бұл мәселе жүйені әзірлеушілердің 
жоспарына  да енгізілмеген және сәй-
кесінше кемшіліктерді жою мерзімі де 
жоқ», – деді  облыстық кәсіпкерлер пала-
тасының сарапшысы Шыңғыс Жылқы-
баев.

«Атамекен» кәсіпкерлер палатасының 
жанындағы кәсіпкерлердің құқығын 
қорғау және сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы іс-қимыл ж�ніндегі кеңестің отырысы-
на қатысқан Солтүстік Қазақстан облыс-
тық Ауыл шаруашылығы және жер қаты-
настары басқармасы басшысының орын-
басары Қайрат Сансызбаев министрлік 
деңгейінде деректерді бұрынғы жүйеден 
жаңасына к�шіру бойынша жұмыс 
жүргізіліп жатқанын атап �тті. Жергілікті 
басқарма қосарланған субсидиялау тәуе-
кел дерінің алдын алу үшін осы процедура-
ның тезірек аяқталуына мүдделі. Сондық-
тан облыстық басқарманың бір қызметкері 
қазір деректерді салыстыру және тасымал-
даумен айналысу үшін министрлікте 
жұмыс істеп жатқан к�рінеді. 

Ал жеке сәйкестендіру және бизнес 
сәйкестендіру н�мірлеріне қатысты мә-
селе түбінде шешіледі. Бірақ қашан екені 
белгісіз. 

ҚОЛДАН ЖАСАЛҒАН 
КЕДЕРГІ МЕ?

Дәл қазір Gosagro-ның техникалық 
ақауына байланысты диқандар үшін тек 
Солтүстік Қазақстан облысында ғана емес, 
бүкіл республикада  қиын жағдай қалып-
тасып отыр. Олар �здеріне тиесілі 
субсидияға қол жеткізе алмай жүр. 

Палата �з кезегінде бұрынғы Qoldau 
жүйесін мемлекеттік меншікке беру 
мәселесін пысықтау, 2леуметтік қамсыз-
дандырудың бірыңғай мемлекеттік ақпа-
раттық жүйесіндегі мәселелерді шешу 
үшін Цифрлық даму, инновациялар және 
аэроғарыш �неркәсібі министрлігін 
қатыстыру, субсидиялау ж�ніндегі 
мемлекеттік қызметті egov.kz порталында 
ұйымдастыру туралы ұсыныс жасады. Ірі 
инвестициялық жобалар бойынша 
жүйедегі кемшіліктерді жою ж�ніндегі 
жұмыс тобын құрып, әр облыста ақпарат-
тық жүйеге қатысты сұрақтарға жауап алу 
және қолжетімділікті қамтама сыз ету 
орталықтарын ұйымдастыру ұсынылды. 

Айта кету керек,  бұған дейін бұл 
ұсыныстардың барлығы Ауыл шаруа-
шылығы министрлігіне және «Атамекен» 
ұлттық кәсіпкерлер палатасына жіберілген 
болатын. 2зірге, «баяғы жартас – сол 
жартас».

«Бұл мәселердің біразын бірер жыл 
бұрын да қозғағанбыз. 2зірге �згерген 
еш теңе жоқ. Себебі нақты мерзім белгілен-
бейді. Жауапты тұлғалар: «біз бұл мәселені 
білеміз, жұмыс істеп жатырмыз, бақылауда 
ұстаймыз» дегеннен басқа ештеңе айт пай-
ды. Қанша уақыт бақылауда ұстауға бо ла-
ды? Түптеп келгенде, ешқандай қиындық 
та жоқ, тек техникалық ақаулық қана, 
инженерлер шешіп беретін жұмыс», – деді 
облыстық «Атамекен» кәсіпкерлер палата-
сының жанындағы кәсіпкерлердің құқы-
ғын қорғау және сыбайлас жемқор лыққа 
қарсы іс-қимыл ж�ніндегі кеңес т�райымы 
Инесса Қуанова. 

Кеңес отырысына қатысушылар тіпті 
бұл жайт субсидиялар белгілі бір адамдарға 
ғана б�лінуі үшін әдейі қолдан жасалған 
болуы мүмкін деген де күдіктерін жоққа 
шығармайды.  Портал жұмыс істемеген 5-6 
сағаттың ішінде бір шаруа миллион 
теңгелік �тінімін �ткізе алмаса, дәл осы 
мезгілде басқа біреулер миллиардтаған 
субсидия алып үлгеріпті. 

«Техникалық ақаулық сыбайлас жем-
қорлық тәуекелдерін арттыра түседі. 
Субсидияға қаржы б�лінгенімен, ол ша-
руаға жетпейді немесе «қажетті» адамдарға 
ғана беріледі. Біздің аграрлық аймақ 
субсидиямен күн к�реді. Тауар �ндірушілер 
субсидия ала алмаса азық-түлік қауіпсіздігі 
туралы с�з қозғаудың �зі артық. Кәсіп кер-
лер біресе тыңайтқышқа, біресе жұмырт-
қаға субсидия ала алмай жүргендерін 
айтып үнемі  шағымданады. Содан кейін 
неге жұмыртқа қымбат деп таң қаламыз. 
Субсидиясыз шаруаға �те қиын, ал бізге, 
қарапайым тұтынушыға бәрі қымбат», – 
деп баса айтты Инесса Қуанова. 

Сондықтан кәсіпкерлер палатасының 
жанындағы кәсіпкерлердің құқығын 
қорғау және сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы іс-қимыл ж�ніндегі кеңес осы мәселені 
шешу үшін сыбайлас жемқор лыққа қарсы 
қызметтің де ат салысуы керек деген ұсы-
ныс айтты.

Роза Ш�КЕН, 
Солтүстік Қазақстан облысы

QOLDAU-ға 
ЗАР БОЛЫП ҚАЛДЫ

Мəселе

ТҰРАҚТЫҢ АҚЫСЫ НЕГЕ ТҰРАҚСЫЗ?
 Ілияс Жансүгіров атындағы 

Жетісу университеті жоғары оқу 
орын дарының профессор-оқы-
ту   шы құрамы лауазымдарына 
кон курс тық орналасуы қағида-
лары на сәйкес бос қызмет орын-
дарына (білім беру бағдарлама-
ларының жетекшісі, профессор, 
қауымдас ты рылған профессор 
(доцент), оқы тушы-дәріскер, 
оқытушы-ассистент лауазым-
дары на) конкурс жариялайды. 
Бос орындар туралы мәліметтерді 
және құжаттарды тапсыру мер-
зі мін  https://zhetysu.edu.kz сай-
тынан к�руге болады.  

                                   
Конкурсқа қатысу үшін 

қажетті құжаттар:

1. Басқарма Т�рағасы-Рек-
тор  дың атына жазылған �тініш;

2. Кадр есебі ж�ніндегі жеке 
іс парағы, �мірбаян;

3. Жоғары білімі, академия-
лық және ғылыми дәрежесі тура-
лы ди плом дарының, ғылыми 
атағы ту ралы аттестатының но-
тариалды расталған к�шірмелері;

4. Біліктілігін жоғарылату 
және қайта даярлаудан �ткені 
туралы сертификаттарының 
к�шірмелері (соңғы 3 жыл) ;

5. Ғылыми жұмыстары мен 
�нертабыстарының (бар болса) 
тізімі;

6. Мінездеме; 
7. Қазақстан Республикасы 

Бас прокуратурасының Құқық-
тық статистика және арнайы 
есепке алу ж�ніндегі комитетінің 
есептері бойынша тұлғаның 
қыл мыстық құқық бұзушылық 
жасауы туралы мәліметтердің 
бо луы не болмауы туралы анық-
тама.

8. № 075 медициналық анық-
тама.

9. Тіркеуде тұрмайтыны 
туралы наркологиялық және 
пси хо невро логиялық ұйымдар-
дан анықтама.  

Құжаттар тапсыру мерзімі: 
ха бар ландыру жарияланған 
күннен бастап 30 күн.  Құжат тар-
ды мына мекенжайға тапсыру 
керек:

                                                                                  
Талдықорған қаласы,
Жансүгіров к., 187а,

І. Жансүгіров атындағы ЖУ
Персоналды басқару б�лімі, 

тел. 22-00-51

Ал ақылы тұрақтың бағасын к�теру заң жағынан 
әбден талқыланып, тұрғын дардың талқысынан �ту қажет 

еді. Естуім ше, аталған бастама қалалық Қоғамдық кеңестің 
де талқылауына ұсынылмаған. Бұл жерде қала әкімдігінің 

шешімді �з бетінше қабылдай салғаны 
байқалады. 
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Жадыра МҮСІЛІМ 

Мерекелік шараның мақсаты – 
жастарды патриотизмге баулу, белсенді 
азаматтық ұстанымды насихаттау ғана 
емес, сондай-ақ �скелең ұрпақтың бо йын-
да рухани-адамгершілік және әлеуметтік 
құндылықтарды тәрбиелеу. Сондықтан 
Астана қаласы әкімдігінің Креативті 
индустрияларды дамыту орталығының 
ұйымдастыруымен �ткен ашық аспан 
астындағы мерекелік концертте әншілер-
мен қатар, Мемлекеттік күзет қызметі 
айрықша мақсаттағы күштердің сарбаз-
дары және Қарулы Күштердің Ұлттық 
әскери-патриоттық орталығы, орталық 
әскери үрмелі аспаптар оркестрінің де 
дайындаған бағдарламасы ұсынылды. 

Астана қаласы Мәдениет басқармасы 
басшысының орынбасары Нұрлан Хам-
зин нің айтуынша, күндіз басталған ме-
рекелік шараға келушілердің аз болмады. 
Алдымен балаларға базарлық ретінде 
аниматорлар түрлі ойындар ұйымдас-
тырып, қызықты интерактивті шараның 
к�рігін қыздырды. Одан кейін к�пшілікке 
арналған ұлттық құндылықтарға дәріп-
тейтін к�рме ұйымдастырылып, қазақтың 
киіз үйі мен қазақ батырларының жауын-
герлік құрал-саймандары қойылды. Сон-
дай-ақ жиналғандар спорттық ойындарда 

�зара күш сынасты. Бұдан кейін Ұлттық 
әскери патриоттық орталықтың үрмелі 
аспаптар оркестрі мерекелік шараға 
арнал ған концерттің шымылдығын ашып, 
Мемлекеттік күзет қызметі сарбаздары 
дайын даған бағдарлама к�пшілікке 
к�рсетілді. 

«Астанаға к�шіп келгеніме бірнеше 
жыл болды. Бұл қаладағы кез келген ме-
реке осындай үлкен деңгейде ұйымдас-
тырылып, әртүрлі қызықты ойындар 
�туімен ерекше деп айтар едім. Бүгін 
�зіммен бірге ата-анамды да ертіп келдім. 
Олардың да к�ңілінен шығып жатқан 
секілді. Жүздері бал-бұл жанып, жастық 
шақтарын еске алып жатыр», – дейді 
елордалық Қуандық Сұлтанбай. Ал 
астаналық Айым Сыдықова концерттің 
к�рермені ғана емес, сахнада �нер 
к�рсететін жарына қолдау білдіру үшін 
қызы екеуі келгенін айта келіп: «Отағасы 
Тілек Сыдықовты қолдауға әрі мерекелік 
концертті тамашалауға келіп тұрмын. Ер 

азаматтардың барлығын мейрамымен 
құттықтай отырып, отбасыларына бақыт, 
табыс, денсаулық тілеймін. Ата-аналары, 
арқа сүйер жақындары аман болсын!» 
деген тілегін білдірді. 

Астанаға ат арылтып Арқалық қала-
сынан келген қонақ Жанкелді Бақытжан-
ұлы да концертті отбасымен бірге тама-
шалады. Осындай рухқа толы мерекелік 
шараның мән-маңызын бойына сіңіріп 
�скен болашақ Отан қорғаушылар нағыз 
ел мен жерді жаудан қорғай алатын жігерлі 
жігітке айналатынын айтты. 

К�рермен к�зайымына айналып, 
талан тымен тамсандырып жүрген клас-
сика лық опера әншісі Азамат Жылтыр-
к�зов айтулы мерекенің астарында үлкен 
тәрбие жатқанын жеткізді. С�з соңында 
ол елдің тыныштығы жолында тікеден тік 
тұрып қызмет ететін саптағы сарбаздарға 
сарқылмас т�зім, елімізде тыныштық 
болсын деген тілегін білдірді. 

МӘНІ ЗОР 
МЕРЕКЕЛІК ШАРА

Елорданы
 ашы� ала
дары мен саяба�тарында Отан �ор�аушы к�ніне 
арнал�ан бірнеше іс-шара �тті. Оны
 ішінде Бәйтерек монументіні
 
жанында �ала т�р�ындары мен �она�тарыны
 назарына �ызы�ты к�рме 
�йымдастырылып, балалар�а арнал�ан интерактивті және спортты� 
ойындар к�рсетілді. Б�дан кейін жинал�андар «ОТАНЫМ – АМАНАТЫМ» 
атты мерекелік концертте елімізді
 танымал �нер адамдарыны
 
орындауында әсем ән мен тәтті к�й ты
дап, әскерилерді
 дайында�ан 
�нерін тамашалады.

Алматы ауданы 1998 жылғы 6 мамырда Пре-
зидент Жарлығымен құрылды. Осы жылдар 
ішінде ауданда 827 к�ппәтерлі тұрғын үй кешені, 
28 жалпы білім беретін мектеп, 27 мемлекеттік 
балабақша, 3 жаңа емхана мен 4 аурухана бой 
к�теріп, ел игілігіне айналды. Жаңадан 14 аула 
клубы ашылыпты. Сондай-ақ аудан аумағында 
ел дегі тарихи сәттердің куәсі болған айшықты 
ғимараттар да бой к�терді. Айталық, Ұлттық 
музей, Бейбітшілік және келісім сарайы, Тәуел-
сіздік Сарайы, Оқушылар сарайы, Қазақ драма 
театры, Достық үйі, «Қазақ Елі», Отан қорғау-
шылар монументтері, «Бейбітшілік» қабырғасы 
мен «Нұрлы жол» теміржол вокзалы сияқты к�р-
нек ті нысандар салынды. Одан б�лек, соңғы 
жылдардың �зінде ғана әл-Фараби, күйші Дина, 
Жамбыл Жабаев, Бауыржан Момышұлы, Рахым-
жан Қошқарбаев, Мұстафа Кемал Ататүрік, Иван 
Панфилов, Александр Пушкин және Шарль Де 
Голль сияқты тұлғаларға арналған 20 ескерткіш 
ор натылды. Ал гольф клубы, «Президент», «Жер-
ұйық», «Жерұйық-2», «Жастар», «Ататүрік», 
«Триа тлон» саябақтары қала тұрғындары мен 
қонақтарының уақытын к�ңілді �ткізуіне мүмкін-
дік береді. Бұдан б�лек, Алматы ауданында сән 
салтанаты жарасқан субұрқақтар, индустриалды 

парк, к�к�ніс қоймасы және жылыжай кешені, 
әртүрлі спорт және тренажер алаңдары бар. 

Қазір бұл аудан тұрғындарының саны 370 
мыңға жуықтапты. Алматы ауданының әкімі Мақ-
сат Саматұлының с�зінше, соңғы бес жылдың 
�зінде 20 тұрғын үй кешені бой к�терген. Ал 2008 
жылы аудан аумағының бір б�лігі «Есіл» ауданына, 
2018 жылы тағы бір б�лігі «Байқоңыр» ауданына 
берілген екен. «Ширек ғасыр ішінде ауданымыз 
адам танымастай �згергеніне куә болдық және 
күн нен-күнге к�ркейіп келеді. Алда к�птеген жұ-
мыстар күтіп тұр. Ауданымызды одан әрі дамытуға 
бар күшімізді саламыз», – дейді аудан әкімі.

Ширек ғасырлық мерейтойға арнайы ұйым-
дас тырылған шараға ауданның к�ркеюіне сүбелі 
үлес қосқан бұрынғы басшылық та қатысып, 
�нерпаздардың концертіне куә болды. Іс-шарада 
Алтынай Жорабаева, Қыдырәлі Болманов, До-
сым жан Таңатаров, Нұрболат Арзамас, Бауыржан 
Исаев, Argonya секілді әншілер әуелете ән айтса, 
«Алтын домбыра» жас домбырашылар ансамблі 
күмбірлете күй шертті. Сондай-ақ келген қонақтар 
Turan этно-фольклорлық ансамблі мен «Гүлдер» 
би ансамблінің мың бұралған бишілерінің кон-
церттік бағдарламасын тамашалады.

Ж.АСҚАРБЕК 

Астана астана атанып, бас ша*ар�а айнал�анда ал�аш болып ��рыл�ан Алматы 
ауданына биыл – 25 жыл. Осы�ан орай, �ала әкімдігіні
 �олдауымен Бейбітшілік және 
келісім сарайында мерейтойлы� кеш �тті. Елімізді
 белгілі �нер майталмандары мен 
жас �нерпаздары дайында�ан концерттік ба�дарламадан б�лек, аудан �мірінен сыр 
шертетін бейнероликтерді тамашалау�а м�мкіндік туды. Ту�ан �аласыны
 жа
арып, 
жасар�анын к�рген т�р�ындар �йымдастырушылар�а ал�ысын айтып, алда�ы уа�ытта 
да ауданда�ы іргелі істерді
 арта беруіне тілектестік білдірді. 

ШАҺАРДАҒЫ ШИРЕК 
ҒАСЫРЛЫҚ АУДАН

Батыс /аза�стан облысында Отан �ор�аушы 
к�ні мен Же
іс к�ні мерекелері �те жо�ары де
-
гейде тойланды. Айма�та �ткен ірі салтанатты 
шаралар�а облыс әкімі Нариман Т�ре�алиев 
�атысып, батыс�аз�астанды�тарды �ос мереке-
мен ��тты�тады. 

7 мамыр – Отан қорғаушылар күніне орай «Ата-
мекен» �нер ордасында салтанатты жиын �тті. Жиынға 
облыс әкімі Нариман Т�реғалиев қатысып, �ңірдің 
дамуына үлес қосып жүрген әскерилер мен қоғам 
белсенділерін марапаттады. 

Құттықтау с�зінде �ңір басшысы қуатты армия 
еліміздің тыныштығы мен тұрақтылығының кепілі 
екенін атап �тті.

«Біздің әскеріміз елдің тыныштығы мен шекараның 
беріктігі жолында аянбай еңбек етіп келеді. Олар туралы 
айту, ерлігін насихаттау – біздің мақсатымыз. Біздің 
тыныштығымыздың кепілі – қуатты армия», – деді 
облыс әкімі Нариман Т�реғалиев.

Биыл Қазақстан Республикасы Қарулы күштерінің 
құрылғанына 31 жыл толып отыр.  Дәл осы күні облыс 
әкімі қаладағы 5517 әскери б�ліміне барып, әскерилер 
мен сарбаздармен кездесті.

Аймақ басшысы әскерилерді Қарулы күштердің 
құрылған күнімен құттықтады. 

Одан б�лек, әскери қызметін адал атқарып, ел ертеңі 
жолында аянбай еңбек етіп келе жатқан әскери қызмет-
керлер мен «Батыс» �ңірлік қолбасшылығының арда-
герлерін мерекеге орай алғыс хаттармен марапаттады.

Дәл сол күні қалада «Жас сарбаздар» патриоттық 
акциясы �тті. Акцияға жалпы саны 700-ден астам 
мектеп оқушысы қатысты.

Акция барысында оқушыларға ел әскері туралы 
деректер айтылып, арнайы қойылымдар арқылы 
әскерилердің киімдері таныстырылды.

Отан қорғаушылар мерекесінен кейін �ңірде Жеңіс 
күні де �з деңгейінде атап �тілді. 

Облыс әкімі Нариман Т�реғалиев пен ардагерлер 
«Мәң гілік алауға» гүл шоқтарын қойды. Гүл қою шара-
сына �ңірге танымал тұлғалар, депутаттар, мәдениет 
қызметкерлері мен әскерилер қатысты. 

Мерекелік кешке жиналғандар дәстүр бойынша сұм 
соғыста қаза тапқан боздақтарды бір минут үнсіздікпен 
еске алды. Кейін жиналғандар «Мәңгілік алауға» гүл 
шоқтарын қойып, соғыста қаза тапқан жауынгерлердің 
рухына тағзым етті.

Сол жиында облыс әкімі Нариман Т�реғалиев 
батысқазақстандықтарды Жеңіс күнімен құттықтады.

«Ешкім де, ештеңе де ұмытылмайды. Соғыс салған 
жара аға буынның жанында әлі бар. Біз ерлікпен қаза 

тапқан боздақтарды еске алып отыруымыз керек. 
Арамызда жүрген соғыс ардагерлерін ардақтау, олардың 
ерлігін насихаттау – біздің міндет», – деді аймақ 
басшысы Нариман Т�реғалиұлы. 

Айта кетейік, бүгінде Батыс Қазақстан облысында 
16 соғыс ардагері бар. Олардың дені салтанатты шараға 
қатысты.

Жалпы, Жеңіс күні мерекесіне орай «Бауырластар 
зираты», «Қазақ халқының даңқты қыздары», Г.Жуков, 
Т.Масин ескерткіштеріне де гүл шоқтарын қою рәсімі 
жүрді.

Жеңіс алаңындағы салтанатты шарадан кейін аймақ 
басшысы Орал қаласында тұратын ардагерлердің үйіне 
барып мерекемен құттықтап, арнайы сыйлықтар табыс 
етті. 

Атап айтсақ, облыс әкімі Нариман Т�реғалиев ҰОС 
ардагері Анастасия Чегнахаева мен ҰОС ардагері, 
марқұм Хамза Сафиннің жары Ралида Арсланованың 
үйіне барды. 

Nкім ардагерлерге зор денсаулық тілеп, сыйлықтар 
табыс етті.

ШАТ-ШАДЫМАН
КӨҢІЛ КҮЙ СЫЙЛАДЫ
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